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معاون اداری، مالی و مدیریت منابع وزیر علوم، توســعه دریا محور 
را جزو پیشــنهادات مقام معظم رهبری عنوان کرد و گفت: با توجه به 
اهمیت اســتفاده از دریا، ضرورت دارد این دانشگاه در بهره برداری از 

دریا آنچه مغفول مانده است پیشگام شود.
علی خطیبی روز ۲۷ مهر ماه در آیین آغاز سال تحصیلی دانشجویان 
دانشگاه علوم دریایی امام خمینی نوشهر، با اشاره به توانمندی فارغ 
التحصیلان این دانشگاه در تولید ناو تمام ایرانی که توانست دور دنیا 
را پیمایش کند، اظهار کرد: این رویداد مهم در زمانی روی داد که در کل 
دنیا سانسور هستیم و هیچ کشوری توانمندی ایران را ارائه نمی دهد.

وی با بیان اینکه کشــور ما در طول دوره طاغوت یک کشــور وابسته 
به لحاظ نظامی و اقتصادی بود، افزود: امــا کارنامه ما در طول نظام 

جمهوری اسلامی بسیار درخشان و سرمان بالا است.
معاون اداری مالی وزارت علوم بــا بیان اینکه تا پیش از انقلاب حتی 
قادر به تولید سیم خاردار نبودیم و در اوایل انقلاب پزشکان ما از هند 
و پاکســتان بودند، تصریح کرد: امروز بیماران از ۱۷کشور دنیا در ۳۷ 

رشته تخصصی به کشور ما مراجعه می کنند.
خطیبی توســعه دریا محور را جزو پیشــنهادات مقام معظم رهبری 
عنوان کرد و گفت: با توجه به اهمیت استفاده از دریا، ضرورت دارد این 
دانشگاه در بهره برداری از دریا آنچه مغفول مانده است پیشگام شود.

وی بر استفاده از دانش بنیان ها و ظرفیت سایر دانشگاه های استان 
تاکید کرد و افزود: در حوزه کشــتی ســازی، صنایع دریایی و دانش 

بنیان باید کار شود.
این مســئول اضافه کرد: برای اولین بار در کشور دانشگاه نوشیروانی 

بابل موفق شد خودروی شاهین را برقی کند.
وی افزود: ســال گذشــته پــس از نقدهایی کــه برخــی از مردم و 
دانشجویان خدمت مقام معظم رهبری نسبت به کیفیت پایین برخی 
خودروهای داخلی داشتند ما با شرکت سایپا صحبت کردیم و آمادگی 

خود را برای کمک اعلام کردیم.
معاون اداری مالی وزیرعلوم تصریح کرد: به شرکت سایپا اعلام کردیم 
در اجرای این کمک نه پولی می خواهیم نه چیــز دیگری فقط چون 
به رهبر عزیز ما در این خصوص نقد کردند به مــا بر خورد لذا تصمیم 

گرفتیم که اقدامی در این خصوص انجام دهیم.
خطیبی خاطرنشان کرد: مسئولین سایپا گفتند ما در حال پیگیری و 
رایزنی هستیم تا بتوانیم خودروی شــاهین را برقی کنیم اما به دلیل 
تحریم هایی که علیه جمهوری اسلامی ایران شــده است متاسفانه 

اجازه ورود تکنولوژی را به ما نمی دهند.
وی اضافه کرد: ما با رؤسای دانشــگاه هایمان صحبت کردیم و آقای 
گنجی رئیس دانشگاه نوشــیروانی بابل اعلام کرد اگر یک خودروی 

شاهین به ما بدهید ما اینکار را انجام می دهیم.
معاون وزیر علوم یادآور شد: در آن زمان پذیرش این ادعا کمی سخت 
بود اما دیروز بازدیدی که از دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل داشتم 
شاهد بودیم که خودروی شاهین را برقی کردند و این افتخاری است 
برای نخبگان و دانشــگاهیان ما که برای اولین بار این کار در کشور در 

دانشگاه نوشیروانی بابل انجام شد.
معاون وزارت علوم با تاکید بر اینکه گفتمان سازی یکی از اصلی ترین 
محورها است، گفت: مردم ما با این مقوله چندان آشنا نیستند و نیاز 
است دانشگاه علوم دریایی به مسئولیت اجتماعی خود بیشتر عمل 

کند تا مردم با این دانشگاه بیشتر آشنا شوند.

معاون وزیر علوم:

دانشگاه علوم دریایی در بهره برداری از دریا پیشگام شود

رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر گفت: طراحی پارک ۱۳۸ هکتاری ملت به عنوان بزرگترین پارک 
جنگلی تفریحی استان بوشهر در دستور کار شورا و شهرداری این شهر قرار دارد.وحید نیک روش ظهر 
سه شنبه در جمع خبرنگاران با بیان اینکه پارک ۱۳۸ هکتاری ملت یکی از ظرفیت ها برای توسعه سرانه 
فضای سبز و ایجاد فضای تفریحی گردشگری در مرکز استان به ویژه محلات جنوبی است، گفت: در 
بودجه سال جاری شهرداری مبلغ ۵۰ میلیارد ریال اعتبار جهت طراحی این پارک اختصاص داده 
شده که طراحی فاز صفر و یک آن توسط مشاور آماده است.رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر 
ادامه داد: پارک جنگلی تفریحی ملت به واسطه قرارگیری در همجواری نیروگاه اتمی می تواند در 

ایجاد محیط زیست پایدار نقش مهمی برای نیروگاه اتمی داشته باشد.نیک روش ادامه داد: اعتبارات 
شهرداری به تنهایی جوابگوی اجرای این پارک نبوده و انتظار داریم استانداری و نیروگاه اتمی در راستای 
مسئولیت اجتماعی خود شورا و شــهرداری را در احداث این مجموعه بزرگ تفریحی همراهی کنند.

وی تاکید کرد: پارک جنگلی تفریحی ملت می تواند یکی از ظرفیت های خوب جهت سرمایه گذاری و 
ایجاد درآمدهای پایدار باشد.نیک روش ادامه داد: عزم شورا و شهرداری بعد از تکمیل طرح تقاطع غیر 
همسطح سردار سلیمانی و احداث گذر راهبردی شــهید گرد، احداث طرح شاخص و فاخر بزرگترین 
پارک جنگلی و تفریحی استان است که انتظار داریم با عزم و حمایت استانی از مدیریت شهری شاهد 
تحقق این امر باشیم.رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر گفت: فضای سبز و توسعه آن یکی از مهم ترین 
اولویت های مدیریت شهری است زیرا چنین طرح هایی در حفظ محیط زیست و زیبایی بخشیدن به 

منظر شهری در تقویت روحیه نشاط و شادابی شهروندان تأثیرگذار است.

رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر خبرداد؛

طراحی بزرگترین پارک جنگلی استان بوشهر در دستور کار است

معاون وزیر بهداشت:

شاخص اهدای عضو در اردبیل افزایش 
چشمگیری دارد

معاون درمان وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی گفت: به 
همت تیم اجرایی واحد شناســایی و فراهم آوری دانشگاه علوم 
پزشکی اردبیل شاهد افزایش چشمگیر شاخص اهدای عضو در 
استان اردبیل هستیم.به گزارش خبرنگار مهر، سعید کریمی صبح 
پنجشــنبه در بازدید از واحد فراهم آوری اعضای دانشگاه علوم 
پزشکی اردبیل با اشاره به اینکه رشد و توسعه پیوند اعضا از موارد 
مرگ مغزی به عنوان یکی از مؤلفه های اقتدارآفرین و پرافتخار در 
حوزه پزشکی و سلامت کشور است، اظهار کرد: این افتخار و اقتدار 
مدیون فعالیت های پیگیر و مســتمر به همراه روحیه تلاشگر و 
جهادی گسترده کسانی است که دانش، تخصص و حمایت های 
ارزنده خود را در ارتقای فرهنگ اهدای عضو، اهدای زندگی به کار 
گرفته اند.وی با قدردانی از زحمات و پشتکار معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشکی اردبیل و تیم اجرایی در واحد شناسایی و فراهم آوری 
دانشگاه علوم پزشکی اردبیل خاطرنشان کرد: نتایج این زحمات 
و فعالیت ها در رویش زندگی در کالبــد رنجور بیماران که پس از 
دوران مشقت بار زندگی شأن می توانند آرامش نفس های آسوده 
و باطراوت را تجربه کنند بســیار لذت بخش است.معاون درمان 
وزارت بهداشــت از افزایش PMP دانشــگاه به عنوان شاخص 
اهدای عضو به ازای هر یک میلیون نفر جامعه خبر داد و افزود: در 
یک سال گذشته افزایش PMP دانشگاه علوم پزشکی اردبیل از 
۱۱.۶ به ۲۱.۴۹ در حوزه شناسایی و فراهم آوری رسیده است که از 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی اردبیل و تیم اجرایی در واحد 
شناســایی و فراهم آوری دانشــگاه قدردانی می شود.کریمی با 
بیان اینکه شاخص اهدای عضو کشوری ۱۲.۵۴ است که اردبیل 
با ۲۱.۴۹ از شاخص اهدای عضو کشوری بالاتر است، تصریح کرد: 
تعداد اهدای عضو در ۶ ماهه اول سال گذشته ۷ نفر بوده که این 

رقم در ۶ ماهه اول سال جاری به ۱۵ نفر ارتقا یافته است.
 

فرماندار گناوه:

بکارگیری اتباع بیگانه در نانوایی های گناوه 
ممنوع است

فرماندار گناوه با تاکید بر اینکــه به کارگیری اتباع بیگانه در نانوایی 
های شهرســتان گناوه به طور مطلق ممنوع است گفت: نظارت بر 
نانوایی ها افزایش یابد.محمد تقی صفری ظهر پنج شنبه در نشست 
شورای آرد و نان شهرستان گناوه اظهار داشت: فعالیت ها و کارهای 
انجام شده به نحو مناسب به مردم اطلاع رسانی شود و از مردم برای 
همکاری در اجرای قوانین درخواســت شود.فرماندار گناوه افزود: 
صاحبان نانوایی ها که صاحب امتیاز این واحدها محسوب می شوند 
تنها باید جوابگو موضوعات در حوزه کاری خود باشند، نه کسانی که به 
عنوان کارگر و یا کسانی که در نانوایی ها کار می کنند.وی بیان کرد: نانوا 
داران و کسانی که در نانوایی ها مشغول کار هستند باید رعایت نظم، 
انضباط، بهداشت، سلامت و انصاف را در دستور کار قرار دهند و نان با 
مرغوب و کیفیت بالا در اختیار مردم قرار دهند.وی گفت: بکارگیری 
اتباع بیگانه در نانوایی های شهرســتان گناوه به طور مطلق ممنوع 
اســت و از بکارگیری این نیروها در نانوایی ها جلوگیری شود.وی 
گفت: نظارت ها بر کار نانوایی ها افزایش یابد و به طور دائم و مستمر 
باید کار نظارت انجام و تذکرها و نکات لازم به این واحدها داده شود.

فرماندار گناوه بیان کرد: از مردم شهرستان درخواست می شود اگر 
مواردی از دستورالعمل ها توسط واحدهای نانوایی رعایت نمی شود 
به مجموعه مسئولان و دســت اندر کاران مربوط اطلاع دهند.وی 
خاطر نشان کرد: صدور مجوز برای نانوایی ها باید با بررسی جمیع 
جهات باشد و اهلیت این واحدها که برای فعالیت نیاز به مجوز دارند 
اثبات شود و شرایط لازم را داشته باشند.وی گفت: گزارش کار مربوط 
به نانوایی هایی که نیاز به مجوز دارند در نشست آینده شورای آرد و 
نان شهرستان به اطلاع اعضا شورا رسانده شــود تا بر اساس این 

گزارش جمع آوری شده تصمیم گیری شود.
 

رییس کل دادگستری خراسان رضوی خبرداد؛

افتتاح مرکز نظام نیمه آزادی در زندان 
قوچان

رییس کل دادگستری خراسان رضوی از افتتاح مرکز نظام نیمه 
آزادی در زندان قوچان خبرداد.حجت الاسلام حمزه خلیلی از 
افتتاح مرکز نظام نیمه آزادی در زندان شهرستان قوچان خبر داد 
و اظهار کرد: در راستای سیاست های دستگاه قضائی در زمینه 
حبس زدایی و کاهش جمعیت کیفری و همچنین باز اجتماعی 
کردن مددجویان و حمایت از خانواده های آنان، این مرکز افتتاح 
شده است.رئیس کل دادگستری خراسان رضوی افزود: در این 
مرکز زندانیان می توانند در طول روز در اختیار خودشــان باشند 
و برای پرداخت دیون و مخارج خانواده خود، به کسب درآمد و 

اشتغال بپردازند و شب ها خود را به زندان معرفی کنند.

اخبار

شهردار تبریز گفت: اشتراکات متعدد فرهنگی بین کشورهای 
ایران و ترکیه بستر مطلوبی برای افزایش مراودات اقتصادی با 

احتساب ظرفیت های طرفین است.
یعقوب هوشیار در همایش بین المللی شاهنامه فردوسی و تأثیر 
آن در فرهنگ ملت ها که با حضــور غلامعلی حداد عادل، عضو 
شورای عایل انقلاب فرهنگی، جمعی از ایرانیان و سرمایه گذاران 
آذری مقیم در اســتانبول توســط سرکنســولگری جمهوری 
اسلامی ایران در اســتانبول برگزار شد، اظهار کرد: ظرفیت های 
متعددی برای توسعه همکاری بین طرفین وجود دارد چرا که 
آذربایجان شرقی در حوزه های تولید فولاد، صنایع معدنی، مس 
و صنایع غذایی سرآمد بوده مزیت منحصر به فردی در کشور 
دارد.وی با اشاره به حضور فعال آذربایجان شرقی در حوزه های 
ترانزیت هوایی و ریلی و صنعت توریســم، تشریح کرد: تبریز 
یکی از شــهرهای تاریخی فرهنگی ایران است که وجود مقبره 
الشعرا و دانشگاه ربع رشیدی به عنوان بزرگترین دانشگاه ثبت 
شده جهان در تبریز نشانگر شأن بالای تبریز بوده و هدف اصلی 

مدیریت شهری احیای جایگاه اصلی کلانشهر تبریز است.
وی با اعــلام این کــه همایش علمــی مربوط بــه همایش 
بین المللــی فرصت هــای ســرمایه گذاری تبریــز در ۱۵ آبان 
سال جاری برگزار می شود، خاطرنشان کرد: این همایش بستر 
مطلوبی برای جذب هرچه بیشتر سرمایه گذاران ترک در شهر 
تبریز اســت چرا که ســرمایه گذاران و تولیدکنندگان ترکیه ای 

مشارکت خوبی در منطقه آزاد ارس دارند.

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی شهرستان شبستر 
خبر داد؛

تاب آوری مساکن نوساز روستایی مقابل 
زلزله ۷ ریشتری

رئیس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی شهرستان شبســتر گفت: واحد های 
روستایی مقاوم سازی شده آذربایجان شــرقی در مقابل زلزله های شش تا 
هفت ریشتر مقاوم  هســتند.به گزارش خبرنگار مهر، عادل فیضی ظهر پنج 
شنبه در جمع خبرنگاران افزود: ســاختمان های قدیمی و فرسوده همچون 
بمب ساعتی هســتند که در صورت وقوع زمین لرزه، می توانند فاجعه به بار 
بیاورند.وی با اشــاره به اینکه بنیاد مسکن شبستر برای مقاوم سازی ۹ هزار 
واحد تسهیلات داده است، گفت: برخی ها به ما ایراد می گیرند که به سازندگان 
سختگیری می کنیم، اما این ســختگیری برای این است که مطمئن شویم 
هنگام وقوع زلزله، هم میهنان ما در امنیت خواهند بود.رئیس بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی شبســتر با اشاره به اینکه تســهیلات مقاوم سازی مساکن 
روســتایی به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافته اســت تصریــح کرد: مردم 
شهرهای ۱۱ گانه شبستر هم با توجه به اینکه زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت دارند، 
می توانند از این تســهیلات با کارمزد ۵ درصد بهره مند شده و مساکن خود را 
مقاوم سازی کنند.فیضی با اشاره به فرهنگ نادرســت استفاده از مساکن 
فرسوده قبلی در کنار مساکن مقاوم سازی شده تصریح کرد: برخی از هموطنان 

مساکن مقاوم سازی شده را برای میهمان و مواقع خاص در نظر گرفته اند .

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
استان خبر داد؛

رشد ۷۶ درصدی خرید تضمینی گندم در 
آذربایجان شرقی

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی، گفت: 
با وجود حوادث و سوانح قهری ۷۶ درصد در خرید تضمینی گندم در استان 
افزایش رشد داشتیم.اکبر کرامتی در جلسه طرح جهش تولید در دیمزارهای 
آذربایجان شرقی اظهار کرد: بارندگی سال جاری در آذربایجان شرقی تا ۲۴ 
مهر، ۱۴.۵ میلی متر بود که این عدد در مقایســه با ســال گذشته که میزان 
بارندگی ۲ دهم میلی متر بــود، ۱۴.۳ افزایــش دارد و در بلندمدت نیز ۹.۷ 
میلی متر است که ۴.۸ افزایش نشان می دهد.وی افزود: بیشترین میزان 
بارندگی در آذربایجان شرقی در شهرســتان اهر با ۲۹.۴ میلی متر و کمترین 
میزان بارندگی در شهرستان ملکان با ۳.۷ میلی متر بوده است.کرامتی ادامه 
داد: تا این لحظه از طرح جهش تولید در دیمزارهای استان ۱۵۸ هزار و ۵۰۰ 
هکتار گندم دیم و ۲۸ هزار و ۸۵۰ هکتار جو کشت شده است.وی اضافه کرد: 
کشت محصولات علوفه ای و دانه های روغنی نیز آغاز شده است. از سهمیه 
۵۰ هزار تنی کود ۱۸ هزار و ۵۰۰ تن توزیع شــده و ۲۴ هزار تن بذر اصلاح شده 
خریداری شده اســت که ۵ هزار و ۲۰۰ تن در بین گندمکاران دیم توزیع شده 
است.کرامتی گفت: ۷۵ تن بذر رسمی جو نیز توزیع شده و ۴۰ تن بذر حبوبات 

پاییزه و ۸۰ تن محصولات علوفه ای تناوبی خریداری شده است. 

شهردار تبریز تاکید کرد؛

اشتراکات فرهنگی ایران و ترکیه بستری 
برای افزایش مراودات اقتصادی
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هفتهنامه
اقتصادی
اجتماعی

 تا پیش از انقلاب حتی قادر به تولید سیم خاردار نبودیم 
و در اوایل انقلاب پزشکان ما از هند و پاکستان بودند،   
امروز بیماران از ۱۷کشور دنیا در ۳۷ رشته تخصصی به 

کشور ما مراجعه می کنند

ژه
سو



رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی 
تهران با بیان اینکه فروش قســطی لوازم خانگی، صوتی و تصویری و 
موبایل از سوی فروشگاه های بزرگ موجب شده که مغازه داران نتوانند 
فعالیت زیادی در این صنف داشته باشند، پیشنهاد داد: بهتر است همین 
روش و شرایطی که برای فروش قســطی فروشگاه های بزرگ در نظر 

گرفته شده، با همکاری اتحادیه برای مغازه داران نیز در نظر گرفته شود.
محمدرضا رمضان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به مشکلات صنف موبایل 
و کالاهای صوتی و تصویری و رکود حاکم بر این بازار، اظهار کرد: در حال 
حاضر شاهد حجم بالایی از تبلیغات تلویزیونی برای فروش قسطی لوازم 
خانگی، صوتی و تصویری و موبایل از سوی فروشگاه های بزرگ هستیم. 
بنابراین مغازه داران همه دست روی دست گذاشتند و نشسته اند. چرا 
که دیگر کسی برای خرید نقدی به مغازه ها مراجعه نمی کند.وی افزود: 
فروشگاه های بزرگ خرید دین می دهند و چک دریافت و آن را به بانک ها 
می دهند که با این حجم وسیع در حال فعالیت هستند. پیشنهاد ما این 
است که همین روش و شــرایطی برای فروش قسطی فروشگاه های 
بزرگ در نظر گرفته، با همکاری اتحادیــه برای مغازه داران در نظر گرفته 
شود.رمضان درباره فعالیت مغازه ها توضیح داد: مغازه داران نهایتا تا ۱۰ 

شب اجازه فعالیت دارند، اما فروشگاه های بزرگ در مواردی تا دو نیمه 
شب هم باز هستند. از طرف دیگر بانک ها سرمایه نامحدود در اختیار این 
واحدهای بزرگ قرار داده اســت. بنابراین می توان گفت فروشگاه های 
بزرگ در حال بلعیدن فروشــگاه های کوچک هستند.رئیس اتحادیه 
فروشندگان صوتی و تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی تهران گفت: 
پیشنهاد ما این است همین شرایط خرید دین را برای مغازه داران فراهم 
کنند. چرا مغازه داران سرمایه محدود دارند و در شرایط عادی نمی توانند 
فروش قسطی داشته باشــند. این در حالی اســت که مغازه داران اگر 
بخواهد ۵۰۰ میلیون تومان خرید دیــن باز کنند، چند ماه زمان می برد و 
در مواردی هم انجام نمی شود. پیشنهاد می دهیم این طرح با محوریت 
اتحادیه ها انجام شود و این شــرایط خرید دین برای اعضای اتحادیه 
در نظر گرفته شود تا مشــکلات این صنف برطرف شود.رمضان با بیان 
اینکه در تهران ۷۰ تا ۸۰ درصد مغازه ها اجاره ای اســت و در اصل زندگی 
چند خانوار شــامل صاحب مغازه، مســتاجر و کارمندان آن به مغازه ها 
وابسته است، گفت: بخش زیادی از شرایط  حاکم بر بازار در حال حاضر 
به خاطر همین فروش قسطی فروشگاه های بزرگ و تبلیغات برای این 

فروشگاه ها است.

رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و تصویری مطرح کرد

پیشنهادیبرایفروشقسطیازسویمغازهداران

وزیر اقتصاد اعلام کرد: جمهوری اسلامی ایران ضمن استقبال از هدایت سرمایه گذاری خارجی به  سمت 
اجرای طرح های مبتنی بر توسعه پایدار، از ورود سرمایه گذاران خارجی به کشور استقبال می کند و تمام 
تلاش خود را در جهت ترویج و حمایت از سرمایه گذاران بر اساس ضوابط قانونی موجود انجام می دهد.

سیداحســان خاندوزی - وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: در مورد ســرمایه گذاری پایدار، تعاریف 
متعددی ارائه شده که همگی بر موضوع سرمایه گذاری تأکید دارند. با این حال، تحقق عملیاتی این نوع 
از سرمایه گذاری در نظم کنونی جهانی با الزامات و اقتضائاتی همراه است.وزیر اقتصاد این الزامات 
را شامل سه شرط انسانی بودن، راهبردی بودن و واجد منافع قابل پیش بینی بودن تعریف کرد و 

ادامه داد: سرمایه گذاری پایدار باید انسانی باشد؛ به این معنا که انسان را به معنای یک مفهوم ارزشمند 
درنظر بگیرد و منجر به پیشرفت و تکامل جامعه بشری باشد.وی افزود: فارغ از این که سرمایه گذاری 
خارجی ذاتاً با ایجاد زمینه شکل گیری ارتباط میان انسان ها از سرزمین های مختلف، علاوه بر افزایش 
درهم تنیدگی اقتصادی نوع بشر، منجر به همگرایی بیشــتر در گردش تکنولوژی و دانش های فنی و 
مدیریتی می شود، زمانی می توان آن را در دایره سرمایه گذاری پایدار، واجد اهمیت مضاعف دانست که با 
تکیه بر موضوعات مهم بشر و رعایت الزامات مرتبط با آن نظیر تغییرات اقلیمی یا توسعه متوازن کشورهای 
جهان راهی برای کامیابی توأمان تمام انسان ها از توسعه تکنولوژی و پیشرفت اقتصاد فراهم کند.وزیر 
اقتصاد تاکید کرد: وجه دیگر نگاه انسانی به سرمایه گذاری پایدار، توجه به رفتار عادلانه و برابر با کشورها و 
پرهیز از رفتارهای سیاسی است که در عمل منجر به محروم شدن بخش هایی از جوامع انسانی از امکاناتی 

می شود که با استفاده از منابع مشترک تمام ملت ها برای بهبود زندگی نوع بشر ایجاد شده اند.

وزیر اقتصاد در مجمع سرمایه گذاری جهانی )WIF( عنوان کرد

ازورودسرمایهگذارانحارجیاستقبالمیکنیم

براســاس آخرین گزارش سامانه رصد اشــتغال در هفت ماهه 
امسال ۶۵۵ هزار فرصت شــغلی از سوی دستگاه های اجرایی 
به ثبت رسیده است.به گزارش ایسنا، سامانه ملی رصد اشتغال 
سامانه ای با هدف کسب اطلاعات دقیق از ورودی و خروجی های 
بازار کار و میزان اشــتغال ایجادی است که توسط وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی راه اندازی شــده است.این سامانه عملکرد 
دستگاه های اجرایی در حوزه اشتغال را رصد کرده و از طریق آن 
آمار بیکاران و شاغلان و فرصت های شغلی موجود را شناسایی 
و استخراج می کند.سامانه ملی رصد اشتغال از جمله راهکارها 
برای ساماندهی اشــتغال به شــمار می رود و افراد جویای کار 
می توانند با ثبت نام در آن درخواست خود را برای دریافت شغل 
مناسب اعلام کنند.بر اساس اعلام سید صولت مرتضوی - وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی - طی هفت ماهه سال جاری ۶۵۵ 
هزار فرصت شغلی از سوی دستگاه های اجرایی در این سامانه 
به ثبت رسیده است.آن طور که وی گفته این آمار در سامانه با حد 
و رسم، نام و نام خانوادگی و کد ملی ثبت شده که رکورد جدیدی 
در تاریخ اشتغال کشور است و در  ۱۹ سال گذشته این رکورد در 
تابستان امسال بی سابقه بوده است.پیش از این محمود کریمی 
بیرانوند -  معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار - درصد 
پیشرفت طرح ایجاد اشتغال در کشــور را ۴۷ درصد ذکر کرده و 
درباره آمار شش ماهه با اشتغال در سامانه گفته بود: بر اساس 
آمار سامانه رصد اشتغال، ۵۰۵ هزار و ۷۳۲ فرصت شغلی جدید 
توسط همه دستگاه های ایجاد اشتغال در سامانه رصد اشتغال 

ثبت شده است.

تمامیمعابرروستاهایاستاناصفهانتا
۲سالآیندهآسفالتمیشود

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اصفهان گفت: تا دو سال آینده هیچ 
روستایی معبر آن بدون آسفالت نخواهد بود.غلامرضا اسماعیلی در حاشیه 
بازدید از روستاهای اردستان و بررسی مشکلات آنان، اظهار داشت: در این 
دیدارها مشکلات روستائیان در خصوص توسعه های مسکونی و خدمات 
آماده ســازی آن ها و مواردی که در خصوص خانواده هــای کم بضاعت و 
محرومان است بازدید میدانی انجام و در همان محل تصمیم گیری صورت 
گرفت.وی افزود: برخی روستاها که مقرر بود در مورد آسفالت آن کمک شود 
قیر آن پیگیری شد در حالی که کارهای خیلی خوبی در اردستان انجام شده 
و از سوی دیگر نهضت خوبی در خصوص آسفالت در این دولت انجام شده 
است و پیش بینی ما این است که تا دو سال آینده اگر به همین منوال باشد 
هیچ روستایی معبر آن بدون آسفالت نخواهد بود.مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی اصفهان گفت: پروژه ملی نهضت مسکن استان اصفهان 
پیشتازتر از استان های دیگر توانســته در موضوع الحاق زمین در مبحث 
ساخت زمین و موضوع طراحی و آماده سازی پیش برود که در ثبت نام اولیه 
۴۰۰ هزار نفر شرکت داشتند که ۲۰۰ هزار نفر آن واجد شرایط شناخته شدند 
و از این ۲۰۰ هزار نفر تعداد ۱۰۳ هزار نفر آن شهری استان و منهای شهری 

جدید است و تامین زمین اتفاق افتاده و نیاز به الحاق زمین نیستیم .

تخصیصوتامینارزدارووتجهیزاتپزشکی
ازمرز۲.۸میلیارددلارگذشت

بانک مرکزی بنابر ثبت سفارش ها و اعلام اولویت ها و نظر وزارت بهداشت 
و سازمان غذا و دارو، از ابتدای امسال تاکنون برای واردات دارو، مواد اولیه 
دارو، تجهیزات و ملزومات پزشکی مجموعا ۲ میلیارد و ۸۶۰ میلیون دلار ارز 
تخصیص داده که بالغ بر ۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار آن تامین و پرداخت 
شده است.به گزارش ایسنا، بنا بر اعلام بانک مرکزی ، مصطفی قمری وفا - 
مدیر روابط عمومی این بانک - با اعلام این خبر گفت: تامین و تخصیص ارز 
برای دارو، ماده اولیه دارو، ملزومات دارویی، تجهیزات و ملزومات پزشکی، 
شیرخشــک، ماده اولیه آن و مکمل های مربوطه با توجه به اولویت های 
اعلامی از سوی دستگاه های مربوطه در حال انجام است و مشکلی وجود 
ندارد.قمری وفا تصریح کرد: بانک مرکزی همچنین از ابتدای ســال تا ۲۵ 
مهرماه بنابر ثبت سفارش ها و اعلام اولویت ها و نظر دستگاه توسط سازمان 
غذا و دارو، فقط برای واردات شیرخشک، ماده اولیه و مکمل ها و بهداشتی 
با ارز ترجیحی مجموعا ۱۵۶ میلیون دلار تخصیص داده که ۱۰۶ میلیون دلار آن 
تامین و پرداخت شده است.مدیر روابط عمومی بانک مرکزی خاطرنشان 
کرد: دو روز پیش نیز سازمان غذا و دارو برای واردات شیرخشک، ماده اولیه 
و مکمل ها با اولویت به میزان ۱۲ میلیــون دلار در قالب ارز ترجیحی ثبت 

سفارش کرد که بانک مرکزی هم بلافاصله ارز آنرا تامین کرد.

ثبت۶۵۵هزارفرصتشغلیدرسامانه
رصداشتغال

سهمصنایعمختلفازصادراتغیرنفتی
چقدراست؟

در نیمه نخست امسال ســهم کالاهای صنعتی از کل صادرات 
غیرنفتی نزدیک به ۱۵ درصد بــوده و از بین گروه های مختلف 
صنعتی محصولات پلیمری با چهار درصد بیشــترین ســهم و 
مابقی نیز کمتر از یک درصد است.به گزارش ایسنا، جدیدترین 
آمار منتشر شده از سوی سازمان توسعه تجارت نشان می دهد 
در شش ماهه نخست امسال مجموع صادرات غیرنفتی شامل 
پتروشــیمی و پایه نفتی، معــدن و صنایع معدنــی، صنعت و 
کشــاورزی ۶۷ میلیون و ۷۴۴ هزار تن بــه ارزش ۲۴ میلیارد 
و ۱۴۴ میلیون دلار بوده اســت. در مجموع در این مدت نسبت 
به نیمه نخســت ســال قبل وزن صادرات غیرنفتی ۲۹ درصد 
رشــد داشــته، اما ارزش آن با افت ۲.۶ درصدی مواجه شده 
است. بیشــترین ســهم این صادرات مربوط به پتروشیمی و 
میعانات گازی است که نزدیک به ۵۲ درصد )به لحاظ ارزشی( 
کل صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داده است. معدن و 
صنایع معدنی نیز با رقمی نزدیک به ۲۷ درصد در رتبه دوم قرار 
دارد. سهم صنعت و کشاورزی نیز از کل ارزش صادرات غیر نفتی 
به ترتیب ۱۵ و شــش درصد بوده است.در این گزارش جزئیات 
صادرات بخش صنعت مورد واکاوی قرار گرفته است. در اصل 
مجموع صادرات بخش صنعت شــامل محصــولات پلیمری؛ 
صنایع غذایی؛ شــیمیایی؛ نساجی و پوشــاک و کفش؛  لوازم 
خانگی؛ ماشین ســازی و تجهیزات؛ صنایع برق و الکترونیک؛ 
خودرو و نیروی محرکــه؛ محصولات ســلولزی؛ دارو؛ صنایع 
ورزشــی و خلاق؛ تجهیزات پزشکی اســت که در نیمه نخست 
امسال  صادرات مجموع آن ها از کشور معادل سه میلیون و ۳۵۱ 
هزار تن به ارزش بیش از ۳.۵ میلیارد دلار بوده اســت.اما هیچ 
کدام از گروه های مختلف صنعتی که اشاره شد، سهم بالایی در 
کل صادرات غیر نفتی ندارند؛ به طوری که به جز چهار گروه اول، 
سهم مابقی زیر یک درصد است. به عبارت دقیق تر محصولات 
پلیمری با چهار درصد، صنایع غذایی با ۳.۶ درصد، محصولات 
شیمیایی با دو درصد و بخش نساجی و پوشاک و کفش با ۱.۵ 
درصد ســهم از کل صادرات غیرنفتی کشور در نیمه اول امسال 
بیشترین ســهم را در بین کالاهای صنعتی به خود اختصاص 
دادند.اما در بین ســایر گروه ها ســهم لوازم خانگی ۰.۹ درصد، 
ماشین سازی و تجهیزات ۰.۹ درصد، صنایع برق و الکترونیک 
۰.۸ درصــد، خودرو و نیــروی محرکه ۰.۵ درصــد، محصولات 
ســلولزی ۰.۵ درصد، دارو ۰.۳ درصد، صنایع ورزشــی و خلاق 
۰.۱ درصد و تجهیزات پزشکی تقریبا صفر درصد از کل صادرات 
غیرنفتی در نیمه اول امسال بوده است.گفتنی است در بخش 
دیگری از این گزارش با مقاصد مهم صادراتی نیز پرداخته شده 
که نشــان می دهد اولین مقصد کالاهای صنعتی ایرانی، کشور 
عراق است؛ به طوری که ۴۴ درصد از صادرات کالاهای صنعتی 
به عراق انجام شده است. سایر کشورها با ۱۸ درصد، افغانستان 
با ۹ درصد، پاکســتان با هشــت درصد، امارات با شش درصد، 
ترکیه با پنج درصد، فدراسیون روسیه با چهار درصد، آذربایجان 
با سه درصد و ترکمنستان هم با سه درصد سهم از خرید کالاهای 

صنعتی صادراتی ایرانی، در رتبه های بعدی قرار دارند.
 

افزایشتولیدکنسانترهزغالسنگدر
مردادماه

تولید کنسانتره زغال سنگ سازمان توســعه و نوسازی معادن 
طی یک ماه مرداد ماه، با عبور از مرز ۶۹ هزار تن، سه درصد نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته افزایش داشــته است.به گزارش 
ایســنا، طبق آمار ایمیدرو، دو مجموعه شرکت های زغالسنگ 
طبس و البرز مرکزی که زیرمجموعه ایمیدرو هســتند، در ماه 
مرداد امسال، ۶۹ هزار و ۱۱ تن کنسانتره زغالسنگ تولید کرده اند 
که نسبت به ۶۶ هزار و ۸۸۶ تن تولیدی در مرداد ماه ۱۴۰۱، حدود 
سه درصد رشد داشته است.این شرکت ها در مرداد ماه امسال، 
حدود ۷۰ هزار تن کنسانتره زغالسنگ نیز برای مشتریان ارسال 
کرده که در مقایســه با میزان ارســال آن در مدت مشابه سال 
گذشــته معادل ۶۱ هزار و ۸۵۹ تن، بالغ بر ۱۳ درصد رشد یافته 
اســت.اما این دو شرکت  تولیدکننده زغالســنگ زیر مجموعه 
ایمیدرو در مجموع پنج ماهه نخست امسال، حدود ۲۸۷ هزار 
و ۱۷ تن کنسانتره تولید کرده اند که نسبت به میزان تولید در پنج 
ماهه نخست ســال گذشــته، ۱۰ درصد کاهش نشان می دهد. 
در مقابل اما میزان ارســال محصول شــرکت های زغالسنگ 
زیرمجموعه ایمیدرو طی پنج ماهه امسال با ۱۰ درصد افزایش 
نسبت به مدت مشابه سال گذشــته از ۳۰۶ هزار و ۶۸۴ تن به 

۳۳۸ هزار و ۵۷۵ تن رسیده است.
 شرکت های زغال سنگ طبس، مجتمع زغالسنگ طبس و البرز 
مرکزی، در مدت پنج ماهه ســال جاری در مجموع ۸۱۸ هزار و 

۵۰۷ تن ماده معدنی استخراج کرده اند.

اخبار
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رئیس سازمان حمایت عنوان کرد

قیمتگذاریدستوریراقبولنداریم
رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان رفع 
موانع فروش اینترنتی را از الزامات عرضه مستقیم لاستیک 
دانســت و گفت: قیمت گذاری دســتوری را قبول نداریم و 
به  دنبال این هســتیم که قیمت ها بر اساس عرضه و تقاضا 
تعیین شود.به گزارش ایسنا، حسین فرهیدزاده،  معاون وزیر 
صمت و رئیس سازمان حمایت، به همراه جمعی از معاونین 
و مدیران این سازمان از بخش های مختلف پالایشگاه نفت 
پارس و خط تولیــد یکی از تولیدکنندگان لاســتیک  بازدید 
کرد. فرهیدزاده در بازدید از پالایشگاه نفت با تاکید بر مسائل 
دانش بنیان، اضافه کردن پروژه های دانش بنیان به مجوز 
بهره بــرداری با توجه بــه موجود بودن پایلــوت محصولات 
دانش بنیان و افزایش ظرفیت تولید، گفت: تسهیل در عرضه 
محصولات از طریق پلتفرم ها جهت دسترسی آسان، سریع 
و منطبق با قیمت های مورد تاییــد از دیگر اقدامات موثری 
است که باید مورد توجه خاص تولیدکنندگان باشد.این مقام 
مســئول همچنین در بازدید از یک کارخانه تولید لاستیک 
کشــور اظهار کرد: قیمت گذاری دســتوری را قبول نداریم و 
به  دنبال این هســتیم که قیمت ها بر اساس عرضه و تقاضا 
تعیین شــود. وی با بیان اینکه در حوزه تایر و لاستیک باید 
هم تولید مورد توجه باشــد و هم مصرف کننده دیده شود، 
گفت: معتقدیم تنها راه مهار تورم، رشــد تولید است و اینکه 
همه حقوق مصرف کنندگان رعایت شود.  بر اساس دستور 
وزیر صمت مقرر شده ضمن بازدید و حضور در خطوط تولید 
لاســتیک، بهترین روش ها را برای نحوه محاســبه قیمت 
تمام شده، تســریع در دسترسی مشــتریان به محصول و 
سیســتم های عرضه این محصول به بازار را مورد بررســی 
قرار دهیم.معاون وزیر صمــت همچنین رفع موانع فروش 
اینترنتی را از الزامات عرضه مســتقیم لاســتیک دانست و 
ابراز امیدواری کرد با افزایش تولید و عرضه مناسب به توزیع 

کنندگان این محصول، بازار به ثبات و آرامش برسد.



تجارت نیوز

در شرایطی که تعداد معاملات مسکن کاهش  ایسنا
یافتــه و قیمت هــا به ثبات رســیده اســت 
شاخص های اقتصادی از رونق ساخت و ساز در کشور خبر می دهد. در 
این شرایط بنا به گفته  کارشناسان احداث خانه های سبک تر، ایمن تر، 
سریع تر و ارزان تر می تواند قیمت ساخت مسکن را تا ۲۰ درصد کاهش 
دهد.بازار مسکن به تدریج در مسیر اصولی قرار گرفته است. بدین صورت 
که ساخت و ساز نسبت به گذشــته افزایش یافته و قیمت ها به ثبات 
رسیده است. این ثبات پس از آن ایجاد شــد که از خرداد ماه بازار ارز به 
آرامش رسید و معاملات مسکن دچار رکود شد. نرخ های پیشنهادی در 
برخی کلان شهرها از جمله تهران با افت ۲۰ درصدی مواجه شده و ارزیابی 
فعالان بازار ملک این است که رکود معاملات تا پایان سال ادامه خواهد 
داشت.درخصوص نرخ های قطعی نیز طبق آمار ارائه شده از سوی بانک 
مرکزی، متوسط قیمت مسکن در ۱۸ روز شهریورماه در مقایسه با ۱۹ روز 

ماه قبل در مناطق شهری تهران ۳.۳ درصد کاهش یافته است.
از سوی دیگر فعالان اقتصادی از رونق ساخت و ساز خبر می دهند. بنا به 
گفته ی پیام باقری ـ نائب رئیس اتاق بازرگانی ایران شاخص مدیران 
خرید بخش ســاختمان )شــامخ( در فروردین ماه ۳۳.۹۵ بود که در 
مرداد به ۵۵.۴۹ رسید. با این حال چالش هایی در این بخش داریم که 
مهمترین آن رشد فزاینده قیمت ها در بازار مسکن است طی سال های 
اخیر بوده و سبب شده بین توان خرید و قیمت، فاصله معناداری ایجاد 

شود.در شــرایط موجود فاصله  معناداری با هدف دستیابی خانوارها به 
مسکن  طی مدت زمان ۱۲ سال وجود دارد. در حال حاضر این عدد حدود 
۲۰ سال است که مجلس در قالب برنامه هفتم توسعه، دولت را موظف 

کرده این زمان را به ۱۲ سال کاهش دهد.
اما تاثیر احتمالی حوادث اخیر منطقه و افزایش تنش های بین المللی را 
از مشاوران املاک جویا شدیم. سعید لطفی ـ عضو هیات مدیره اتحادیه 
مشاوران املاک تهران - گفت: اتفاقات اخیر منطقه هیچ نوع تاثیری در 
بازار ملک ایجاد نکرده و بازار در رکود به سر می برد. قیمت های پیشنهادی 

نیز در مواردی تا ۲۰ درصد کاهش یافته و همان وضعیت حاکم است.
وی افزود: ریزش قیمت ها اغلب در واحدهای نامرغوب، قدیمی و فاقد 
امکانات اتفاق افتاده است. در مواردی هم که سازندگان یا مالکان نیاز 
مالی دارند شاهد تخفیف هایی هستیم. درخصوص وضعیت کلی بازار 
مسکن می توان از واژه انتظارات کاهشی اســتفاده کرد. بدین معنا که 
فضای عمومی بازار میل به کاهش دارد، اما به هر حال قیمت مســکن 
از پارامترهای مختلفی تاثیر می گیرد که شامل شــرایط اقتصاد کلان، 

بازارهای موازی و هزینه ساخت است.
به گفته لطفی بعید است که تا پایان سال و انتخابات مجلس شاهد تحول 
چشمگیری در بازار مسکن باشیم. برآورد فعالان بازار ملک این است که 

قیمت ها تا پایان امسال دستخوش تغییر نشود.
وی، رکود فعلی بازار مسکن را ناشی از احتیاط خریداران و فروشندگان 
دانست و گفت: خریدار واقعی در بازار وجود ندارد. فروشندگان نیز دلشان 
نمی خواهد با قیمت های کمتر از نرخ خرید، واحدهای خود را بفروشند. 
از طرف  دیگر دولت طرح ساخت یک میلیون مسکن در سال را کلید زده 
که مقداری در افزایش عرضه موثر بوده و ممکن است بخشی از تقاضای 

مصرفی را در آینده پاسخ بدهد.
از طرف دیگر فعالان اقتصادی با استناد به نیاز کشور به ۵ میلیون واحد 
مسکونی معتقدند که عرضه مسکن می تواند به تدریج بازار را به آرامش 
برســاند. وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده تا کنون ۱.۵ میلیون واحد 
مسکونی را به مرحله ســاخت رســانده و در ۱۱ ماه اخیر ۱۵۰ هزار واحد 

نیمه ساز را تکمیل کرده است.

دولت برای بهبود وضعیت بازار مسکن قصد دارد در شهرهای کوچک و 
روستاها یک میلیون قطعه زمین به متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن 
واگذار کند که ۵۰۰ هزار قطعه در سال جاری و ۵۰۰ هزار قطعه در سال آینده 

واگذار خواهد شد.
محمدرضــا میرتاج الدین  ـ رییس فراکســیون راهبــردی مجلس - 
می گوید: »در هیچ کجای دنیا مسکن کالای سرمایه ای نیست و تنها در 
ایران به مسکن نگاه سرمایه ای می شود. طبق بررسی ها ۴ میلیون واحد 
مسکونی در کشور ساخته شــده که مردم توان خرید آن را ندارند و این 
واحدها برای سرمایه گذاری ساخته شده اند«. اشاره میرتاج الدینی به 
واحدهای لوکس و نیمه لوکس عرضه شده در مناطق برخوردار شهرها 

است که طرف تقاضا از توانایی کافی برای خرید آنها برخوردار نیست.
صنعتی سازی و ارزان سازی از راهکارهای کنترل بازار مسکن محسوب 
می شــود. در قالب برنامه هفتم توســعه باید ســهم صنعتی ســازی 
مسکن به ۱۵ درصد برسد. پژوهشگران صنعت ساختمان می گویند که 
سیاست های بخش مسکن در دولت سیزدهم نسبت به گذشته جنبه  

علمی تری پیدا کرده است.
محمدرضا انبیایی ـ استاد دانشــگاه - در این خصوص به ایسنا گفت: 
باید ارتباط بین بدنه علمی و اجرایی در بخش مسکن افزایش پیدا کند. 
اگر بتوانیم مواد اولیه را با روش ارزان تری به کارخانجات برسانیم، آنها 
می توانند محصولات نوردی را با قیمت کمتــری وارد بازار کنند و به تبع 
آن قیمت ســازه ۲ تا ۳ درصد کاهش پیدا می کند. در ســایر نهاده های 
ساختمانی نیز اگر به این ترتیب عمل شود قیمت تمام شده مسکن تا 

۲۰ درصد پایین می آید.
به گفته انبیایی، طراحان و مهندسان کشور در حال تلاشند تا سازه های 
سبک تر، ایمن تر، سریع تر و ارزان تری را تولید کنند که به نتایج خوبی هم 
رسیده اند. نمونه های متعددی وجود دارد که از روز کلنگ زنی تا روز تحویل 
ســازه و نصب پرده های خانه ۱۳۰ روز طول کشیده، یعنی ظرف ۴ ماه و 
۱۰ روز پروژه تحویل متقاضی شده است. این  اتفاق کوچکی نیست اما 
بخش پژوهشی و اجرایی کشور در بخش مسکن نیاز به حمایت و منابع 

مالی مشخص دارد.

رونق خانه سازی و بازاری که به آرامش رسید

فرمول سبک، سریع، ارزان

در بازار مسکن چه خبر است؟
اکوایران نوشــت: قیمت هر مترمربع مســکن از آپارتمانی ۳۰ سال ســاخت با امکانات در ابتدای 
سال جاری، ۱۱۰ میلیون تومان بود و هم اکنون با قیمت ۸۵ میلیون تومان به فروش می رسد.با وجود 
کاهش معاملات مسکن همچنان مالکانی هستند که بیش از نرخ متوسط منطقه آپارتمان های خود 
را قیمت گذاری کرده و بر قیمت های خود پافشاری می کنند.بررسی فایل های مشاوران ملکی نشان 
می دهد، با اینکه تعداد فایل های ســبز )آپارتمان هایی که زیر قیمت متوسط منطقه قیمت گذاری 
شده اند( نسبت به فایل های قرمز )املاکی که بیش از قیمت متوسط منطقه نرخ گذاری شده اند( 
بیشتر است و تعداد مالکانی که قصد دارند ملک خود را ارزان تر به فروش برسانند بالاست.همچنان 
فروشندگانی نیز وجود دارند که علی رغم رکود در بازار مسکن و گذشت مدت زمان زیادی از معرض 
فروش قرار گرفتن ملکشــان، پافشــاری می کنند که ملک خود را با قیمت بالایی به فروش 

برسانند.اما با این وجود، سبزها پیشتاز بازار مسکن هستند و مشاهدات نشان می دهد که در حال حاضر 
بازار مســکن در وضعیت تعادل قرار ندارد.به گفته یک واسطه گر ملکی، قیمت مسکن از ابتدای سال 
جدید تا به ابتدای فصل تابستان )شهریورماه( روند صعودی داشت و در تابستان روند کاهشی پیش 
گرفت.در فروردین، هر مترمربع مسکن از آپارتمانی ۳۰ سال ساخت با امکانات، ۱۱۰ میلیون تومان بود 
و هم اکنون با قیمت ۸۵ میلیون تومان به فروش می رسد.در محله کردستان، آپارتمانی با ۱۱۵ مترمربع 
مساحت و ۳۰ سال عمربنا، ۳۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان و در محله ملاصدرا آپارتمانی ۱۴۵ متری 
و نوساز، ۲۳ میلیارد و ۹۵۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده است.در محله پیروزی، برای واحدی ۵۵ 
متری و ۶ سال ساخت، ۴ میلیارد و ۱۵۰ میلیون تومان و در محله ظفر، برای آپارتمانی ۹۸ متری و ۵ 
سال ساخت، ۲۰ میلیارد و ۵۸۰ میلیون تومان تعیین شده است.واحدی ۹۸ متری و نوساز در محله 
اشرفی اصفهانی، ۱۴ میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان و در محله جمالزاده شمالی، آپارتمانی ۱۱۲ متری و ۹ 

سال ساخت، ۱۳ میلیارد تومان به فروش می رسد.

کاهش قیمت تا ۳۰ میلیون تومان

رکود شیرین در بازارخودرو
تارا اتوماتیک، چانگان سی اس ۳۵ پلاس و دیگنیتی سه محصولی 
هستند که در بازار ۱۰ تا ۳۰ میلیون تومان ریزش قیمت را تجربه کردند.

قیمت خودروها طی هفته جاری در بازار آزاد بیشترین نوسان را داشته 
است. نوسان قیمتی خودرو ارتباط مستقیمی با نوسان نرخ ارز دارد، 
البته در این میان انتظار برای ورود خودروهای کارکرده وارداتی به بازار 
سبب رکود نسبی شده است. این موقعیت زمینه لازم برای ریزش 
قیمت ها را فراهم کرده است، شــاید برای کاهش التهاب بازار بهتر 
باشد وزارت صمت اقدام به تسهیل روند واردات انواع خودرو و عرضه 
سریع آن به بازار کند. در ادامه به بررسی قیمت برخی از خودروها در 

بازار خواهیم پرداخت:

تارا ۱۵ میلیون تومان ارزان شد
تارا اتوماتیک را می توان جدید ترین ســدان گروه صنعتی ایران 
خودرو معرفی کرد، این محصول به دلیل تبعیض شورای رقابت 
مدتی در بازار مســیر قیمت صعودی را دنبال می کرد. اما امروز 
قیمت این خودرو با افت ۱۵ میلیون تومانی همراه شده است. تارا 
اتوماتیک ابتدای هفته جاری با نرخ ۷۸۵ میلیون تومان در بازار 
معامله می شد، ولی امروز قیمت این محصول به ۷۷۰ میلیون 

تومان رسیده است.

سقوط قیمت چانگان سی اس ۳۵ پلاس
چانگان سی اس ۳۵ پلاس در ابتدای عرضه به بازار به دلیل تقاضا 
انباشت با جهش قیمتی قابل توجهی همراه شد. این محصول 
ابتدای هفته جاری با قیمت یک میلیــارد و ۶۴۰ میلیون تومان 
معامله می شد، اما امروز بهای این خودرو به یک میلیارد و ۶۳۰ 
میلیون تومان رسیده است. کاهش ۱۰ میلیون تومانی قیمت این 
خودرو نشان از تغییر هوشمندانه بازار نسبت به رشد قیمت های 

کاذب دارد.

ریزش ۳۰ میلیون تومانی قیمت دیگنیتی
دیگنیتی یکی از کراس اوورهای پر فروش چینی در بازار کشور 
است، این خودرو به عنوان یکی از محصولات جدید گروه بهمن در 
بازار سهم قابل توجهی را به خود اختصاص داده است. دیگنیتی 
ابتدای هفته جاری با قیمت یک میلیــارد و ۵۷۰ میلیون تومان 
در بازار معامله می شد، اما امروز بهای این خودرو به یک میلیارد 
و ۵۴۰ میلیون تومان رسیده اســت. ریزش ۳۰ میلیون تومانی 
این خودرو نشــان از تداوم کاهش قیمت خودرو مشــروط بر 

سیاستگذاری صحیح وزارت صمت دارد.

شاهین به مرز ۶۰۰ میلیون تومان رسید
در روزهای کــه قیمت خودروهــای در بازار به حالت ســکون یا 
کاهشی درآمده است، قیمت شاهین نسبت به سایر محصولات 
با افزایش قابل توجهی همراه بوده اســت. این افزایش قیمت 
به دلیل سیاستگزاری اشتباه شــورای رقابت است؛ چرا که گروه 
خودروسازی سایپا برنامه تولید و عرضه این محصول را افزایش 
داده است. قیمت شــاهین امروز در بازار به ۵۹۵ میلیون تومان 
رسیده است.در پایان باید اشاره داشــت که قیمت خودروها در 
بازار به دلیل رکود ناشی از انتظار عرضه خودروهای وارداتی صفر 
کیلومتر و ورود محصولات کارکرده ایجاد شده است. وزارت صمت 
به عنوان متولی بازار خودرو علاوه بر اصلاح روند ســاختار قیمت 

گذاری باید فرآیند واردات این محصولات را تسریع کند.

یک تصمیم مهم برای بازار خودرو
تسنیم نوشت: شورای رقابت در جدیدترین مصوبه خود مجوز 
افزایش قیمــت ۸ محصول جدید ایران خــودرو را صادر کرد و 
براساس آن قیمت خودروها با افزایش حدود ۸۰ تا ۱۷۰ میلیون 
تومانی به بهانه آپشن های جدید روبه رو شده است.در مقایسه 
با قیمت های قبلی دنا پلاس حدود ۸۰ میلیون تومان، ســورن 
حدود ۱۰۰ میلیون تومان، پژو ۲۰۷ حدود ۸۰ میلیون تومان، رانا 
پلاس حدود ۹۰ میلیون تومان، تارا با دنده دســتی حدود ۱۶۰ 
میلیون تومان و تارا اتوماتیک نیز نزدیک به ۱۷۰ میلیون تومان 
گران شده اســت.البته در طول ماه های اخیر خودروسازان به 
بهانه های مختلف سعی در دریافت مجوز افزایش قیمت همه 
خودروها برای جبران ضرر و زیان خود داشتند و حتی با احتکار 
خودرو درصدد امتیاز گیری از وزارت صمت برای تغییرات قیمتی 
بودند اما با توجــه به اینکه تصمیم افزایــش قیمت با موافقت 
وزارت صمت و سازمان حمایت رو رو نشــد، با شگردی جدید 
تصمیم به نصب آپشن بر روی خودروها و دریافت هزینه بالاتر 
از مشتریان شده اند.اما سوال اینجاست چرا خودروسازان باید 
برای اجرای اســتانداردهای جدید خودرو و یا نصب آپشن نام 
خودروی جدید را بهانه و از متقاضیان هزینه بالاتری را دریافت 

کنند. در این شرایط تکلیف مصرف کننده چیست؟

اخبار

وزیر راه وشهرســازی گفته است که دولت برای 
کاهش قیمت مسکن با ابزار تنظیمی مختلف در 
تلاش است که قیمت مسکن را کنترل کند و طی ۶ ماه اخیر هم تلاش های 
زیادی در این باره انجام شده و اثرات خوبی در بازار مسکن داشه است. با 
این حال اما بذرپاش به پیامدهای شیوه کاهش قیمت مسکن در دولت 

سیزدهم توجهی نکرده یا چشم بر آن پوشیده است.

توقف قیمت مسکن و متقاضیان تماشاچی!
دولت سیزدهم از دی ماه ســال گذشته، انتشــار گزارش های ماهانه از 
تحولات بازار مسکن را متوقف و به ارائه چند عدد و رقم کلی از سوی مرکز 
آمار ایران بسنده کرده است. بر همین اساس داده روشن و قابل استنادی از 
میانگین قیمت مسکن طی حدود یک سال گذشته در دست نیست. با این 
حال اما دولتی ها مدعی هستند که طی این مدت، قیمت مسکن بسته به 
منطقه جغرافیایی، کاهشی بین ۲۰ تا ۳۰ درصد را تجربه کرد است. روندی 

که البته در کف بازار مسکن چندان قابل مشاهده نیست.
آنچه از بررسی میدانی بازار مسکن به دست می آید، تصویری از فروشندگان 
پول لازم است که برای نقدکردن ملک خود، حاضر به ارائه تخفیف هستند 
و در این میان مالکانی که به بازگشت پول خود نیازی ندارند، همچنان بر 
همان قیمت های بالای قبلی پافشاری می کنند. بر همین اساس شاید 
بهتر باشد بذرپاش و اطرافیان او، به جای دم زدن از کاهش قیمت مسکن 

در دولت سیزدهم، از توقف قیمت سخن بگویند نه ارزان شدن خانه!

پیامدهای سرکوب قیمت مسکن به شیوه دولت سیزدهم
توقف قیمت مسکن و سرکوب آن اما، رکود معاملات را در پی داشته است. 
بازار مسکن اگرچه اکنون خالی از چشــم انداز تورمی است اما نتوانسته 
شاهد رونق معاملات هم باشد. این رکود، ناشی از واکنش یکسان هر دو 
گروه متقاضیان مسکن است؛ متقاضیان مصرفی و متقاضیان سرمایه ای 
هر دو تماشاچی شده اند!اگرچه قیمت مسکن طی ماه های نخست سال، 
در برخی مناطق کاهشی شد و اکنون هم در تمامی مناطق متوقف است 

اما متقاضیان مصرفی به دلیل کاهش شــدید قدرت خرید طی دو سال 
گذشته، توان ورود به بازار و استفاده از این فرصت را نداشته اند. ضمن آنکه، 
پیش از شروع این روند، قیمت مســکن به حدی بالا رفته بود که کاملا از 
دسترس خارج شده بود و بر همین اساس کاهش ۲۰ درصدی نتوانسته 
به طور شایســته و موثری بر قدرت خرید متقاضیان مصرفی اثر بگذارد. 
این رشد قیمت به قدری بوده است که حتی افزایش مبلغ وام مسکن نیز 
کمک چندانی نکرد و پوشش مناسبی برای کسری هزینه خرید مسکن 
مردم نشد.همین سناریو برای متقاضیان سرمایه گذاری هم صادق است 
و آنها را پشــت در بازار مسکن نگاه داشته اســت. در این میان همچنین 
سرمایه گذاران در بخش مسکن، چشم انداز رشدی را هم مشاهده نمی کنند 
و نگران خواب پول در این حوزه هستند. اگرچه سرمایه گذارانی هم که قبلا 
به این بازار ورود کرده و اکنون مالک شده اند، به دلیل همین فضای رکودی، 
ملک خود را عرضه نمی کنند و در انتظار گشایشی در بازار مسکن هستند تا 
قیمت ها دوباره حرکت کنند. به این ترتیب، متقاضیان مسکن به کلی از این 

بازار پا پس کشیده اند؛ چراکه یا توانایی ورود ندارند یا انگیزه آن را!

توقف گردش سرمایه و بیکاری فعالان حوزه مسکن
نتیجه رکودی که دولت به بازار مسکن تحمیل کرده تا کاهش یا ثبات قیمت 
خانه را به عنوان دســتاورد خود معرفی کند، در همین سطح باقی نمانده و 
پیامدهای گسترده تری به دنبال داشته است. رکود معاملاتی در بازار مسکن 
به معنای از بین رفتن انگیزه برای ساخت و ساز است. طی ماه های گذشته 
اگرچه همچنان پروانه ساخت صادر می شود اما در کمتر مواردی این پروانه ها 
به ساخت ملک روی زمین منجر شده اند. رکود بازار مسکن، به قدری عمیق 
شده است که حتی شرکت های بزرگ انبوه سازی هم صدایشان درآمده و 
انگیزه ورود به این حوزه را از دســت داده اند.همین توقف ساخت و ساز نیز 
پیامدهای مهم و غیرقابل جبرانی را به دنبال خواهد داشت؛ کاهش و توقف 
خرید و فروش مسکن به معنای توقف گردش ســرمایه خواهد بود که در 
نهایت، انگیزه ساخت و ساز را از بین می برد و منجر به توقف تولید خواهد شد. 
توقف تولید نیز دوباره همین روند را تقویت می کند و در نهایت منجر به بیکاری 
مهندسان و کارگران و کسادی بازار مصالح فروشان می شود و نتیجه ای جز 
تعطیلی صنعت ساختمان و صنایع وابسته به آن نخواهد داشت. این مسیری 
است که نگاه جزیره ای دولت به بازار مسکن و مدیریت غیراصولی این بازار از 

طریق سرکوب بی چون و چرا، در اقتصاد ایران ترسیم کرده است.

کنترل بازار مسکن از طریق دخالت در مالکیت خصوصی؟
بذرپاش در گفت وگو با ایلنا به دیگر اقدامات دولت برای کنترل بازار مســکن 
هم اشاره کرده و از قانون ســاماندهی بازار اجاره و مسکن نام برده است. وزیر 
راه وشهرسازی گفته است: در این باره منتظر هستیم مجلس این قانون را ابلاغ 
کند. قانون بسیار خوبی است و در حال حاضر در مسیر شورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت در حال بررسی است.بذرپاش گفته است که بر مبنای این 
قانون، هر ساله سقف قیمت ها توسط شورای مسکن استان ها طبق تورم تعیین 
می شود و این نکته از نقاط قوت این قانون است؛ بنابراین تعیین سقف اجاره 
قانون مند می شود و در این شــرایط، مراجع قضایی و شبه قضایی، می توانند 
حکم لازم را صادر کنند. وی همچنین افزوده است: ای کاش این قانون تابستان 

دستمان را می گرفت تا بتوانیم کنترل بیشتری در بازار اجاره داشته باشیم!

کنترل دولتی قیمت مسکن با نقض مالکیت خصوصی؟

چماق دولت، بازار مسکن را به کما فرستاد
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بازار بازار تهران بزرگترین بازار ایران، دیگر مشکلات 
ایمنی است. علیرغم مشــکلات ایمنی روزانه 
میلیاردها تومان پول و سرمایه در این مکان جابه جا می شود. اما اوضاع 
از آنجا خراب می شود که بدانیم بزرگترین تولیدی های چسب و کفش 
نیز هنوز در بازار مشــغول به فعالیت هســتند در حالی که تولیدی های 
اصناف خطرناک دیگر کمابیش از بازار خارج شده اند.اینجا انباری از بمب 
وجود دارد که در صورت اشتعال می تواند فاجعه ای انسانی و اقتصادی 
برای کشور به بار بیاورد. پاساژهای تولیدی وحید، اعظم، سید ولی، بازار 
سپه سالار جمهوری و... که در کوچه های فرعی و طبقات بالایی مغازه ها 
همه به کار تولید کفش مشغول هستند و پاســاژ موسوی مهر که مدتی 
پیش آتش گرفت و نابود شــد در کنار محل رفت و آمد مردم و شــلوغ 
فعالیت می کنند.در حالی که حتی سازمان بیمه قبول نکرده تا بیمه آتش 
سوزی در مورد برخی از این پاساژها انجام دهد. پاساژ اعظم پاساژی است 
که طبق سند بسیاری از کسبه جواز لوکس فروشی دارد اما کفاش های 
تولیدی زنانه به آنجا رفته و پس از کش و قوس های فراوان و شکایت با 
صاحب قبلی این پاساژ بالاخره دادگاه حکم به ادامه فعالیت تولیدی های 
کفش در این پاساژ داد. مدیریت جدید نیز کماکان به همان منوال ادامه 
داده و در مورد درخواســت برخی از صاحبان واحد ها که خواهان تغییر 
کاربری پاساژ و انتقال تولید کننده های کفش به شهرک صنعتی قرچک 

هستند قول این جابه جایی را داده است.

جابجایی یا ایمن سازی
سرای وحید یکی دیگر از این پاساژها در نزدیکی سرای اعظم فعالیت 
می کند نیز با همین مشکلات درگیر است. چندی پیش احمد رضا مخبر 
معاون اول رئیس جمهور از این سرای تجاری بازدید و عنوان کرد: دولت 
با همکاری وزارت صمــت و بانک مرکزی ســعی دارد تا کمک مالی به 
صاحبان مغازه ها ارائه دهد تا توان جابه جایی به شهرک صنعتی را داشته 
باشند.مخبر خبر از توافق میان بانک مرکزی، اتحادیه تولیدکنندگان کفش 
دست دوز زنانه، شهرک های صنعتی و وزارت صمت به منظور جابه جایی 
و کمک مالی و تمهیدات مورد نیاز به مغازه داران داد و در ادامه گفت: بازار 
تهران پایگاه آتش نشانی و نیروی انتظامی ندارد که همین موضوع باعث 

شده تا در مواقع بروز حادثه اقدامات مناسبی صورت نپذیرد.
وی با بیان اینکه کفاشان ایرانی می توانند ۲۸۰ میلیون جفت کفش تولید 
کنند گفت: اما این مقدار به ۲۰۰ میلیون جفت رسیده که با برنامه ریزی 
های دقیق و ساماندهی هرچه سریع تر این صنف در شهرک صنعتی می 

توانیم دوباره به این مقدار تولید و حتا بیشتر از آن برسیم.

اخطار داده شده است

مواد مورد استفاده در تولید کفش چسب، انواع مشمع و پلاستیک است که 
نگفته پیداست خاصیت اشتعال پذیری این مواد چقدر بالاست و به گفته 
کارشناسان و بازاریان، در صورت بروز حادثه، متاسفانه اما مطمئنا شاهد 
فاجعه ای انسانی خواهیم بود که شاید پیکری برای خاکسپاری پیدا نشود.
شجری رئیس اتحادیه کفاشان دست دوز تهران با بیان اینکه پاساژهایی 
که اقدام به تولید کفش در بازار تهران مــی کنند عموما در منطقه ۱۲ تهران 
قرار دارند، گفت: مشکلات بسیاری با شهرداری بر سر نوسازی وجود دارد 
و درخواست ما از شــهرداری این منطقه این بود که با کمک خودمان، این 
مشکلات را برطرف کند و مقررات ســختی را اعمال نکند.شجری با بیان 
اینکه شهرداری موانعی در رابطه با قانون   دارد، ماده ۱۰۰ یکی از این قوانین 
است که از آنجا که این مغازه  ها قدیمی هستند و برای ایمن سازی نیاز به 
تخریب یا ساخت و ساز دارند اما برخی از آنها جزء میراث فرهنگی هستند 
در نتیجه برای ایمن سازی شهرداری باید با دیده اغماز نگاه کرده و تخلفاتی 
که قابل چشم پوشی است را چشم پوشی کند، بیان کرد: به تمام مغازه داران 
اخطارهای لازم جهت ایمن سازی مغازه  ها داده شده است اما با توجه به 
ضریب بالای خطر، سازمان آتش نشانی آنها را بیمه نمی  کند این قانونی که 
شرکت  های بیمه خودشان قرار داده  اند و مغازه  های بازار را بیمه نمی  کنند 
کماکان وجود دارد و زیر بار نمی  روند؛ پاساژ موسوی مهر جدیداً دچار آتش 
سوزی شد و خسارات بسیار زیادی متحمل شد نیز بیمه برای آنها منعقد 
نشــده بود.وی افزود: فراموش نکنیم که در منطقه بازار تهران پاساژهای 
بسیار زیادی مشغول به کفاشی هستند به عنوان نمونه تنها در یک کوچه 
بیشتر از ۲۲ پاســاژ ناایمن قرار دارد که شهرداری نیز حل تمام مسائل را از 
صاحبان پاساژ ها می  خواهد به عنوان صاحبان ملک اما مالکان هم زیاد 
تمایل به باز شدن این گره نشان نمی دهند. زیرا آنها صاحب زمین هستند 

و کفاشان با عنوان سرقفلی دار به فعالیت می پردازند.

انتقال کفاشی ها
رئیس اتحادیه تولید کنندگان کفش دســت دوز زنانه در ادامه گفت: در 
رابطه با انتقال کفاشی  های تهران به شهرک صنعتی قرچک گرچه بسیار 
کند اما درحال انجام شدن است و به دست اندرکاران درخواست دادیم 
که یک مقدار سیر تندتری بگیرد با بازدید احمد مخبر، معاون اول رئیس 
جمهور اقداماتی قرار اســت صورت بگیرد و پیشرفت سریعتری انجام 
شود دفتر ایشان و معاونانشان پیگیر کار هستند امیدواریم به یک نتیجه 
خوبی برسد.شجری با اشاره به دلایل این کندی انتقال گفت: تعداد زمین  
ها در شهرک صنعتی محدود بوده و شرایط و مشکلات آنجا هم خاص 
است و نمی  شود از آنها هم انتظارهای بیش از اندازه داشت با این حال هر 
تعدادی هم که منتقل شود به نفع منطقه و صنف است اما اولویت انتقال 
با واحدهای پر خطر که امکان ایمن سازی برای آنها احتمال بسیار کمی 
دارد است البته ۹۹ درصد از کفاشــان حاضر در بازار جواز تولیدی کفش 
دارند از این رو اگر بخواهند تولیدی را ادامه دهند حتما باید منتقل شوند.

با مسئولان آتش نشانی تهران متاســفانه علیرغم تلاش بسیار موفق به 
مصاحبه نشدیم و مســئولان پاســخگو نبودند.در ادامه به سراغ یکی از 
صاحبان ملک یکی از پاســاژهای منطقه بازار رفتیم که تمایلی به افشای 
نامش نداشت در گفتگو با خبرنگار بازار با بیان اینکه مغازه های این پاساژ 
اجازه فعالیت در تولید کفش را نداشــته اند گفت: اما به مرور زمان و عدم 

اجرای قانون تولیدی ها که همراه با مواد آتش زا مانند چسب ها و... هستند 
به این مکان آمده اند و مکان خطرناکی را در مرکز شهر تهران ایجاد کرده اند.

مهلت به مالکان مغازه ها
یکی از مدیران پاساژهای بزرگ تهران گفت:پس از آتش سوزی پلاسکو 
سازمان شهرداری، آتش نشــانی، دولت و تمام دست اندرکاران بر این 
شدند تا پاساژهای نا ایمن را ایمن ســازی کنند. از اینرو به محل کار ما 
نیز آمده و شرایط را از نزدیک مشاهده کردند.او ادامه داد: پس از آتش 
سوزی ای که در پاساژ موســوی مهر اتفاق افتاد این نیاز بیش از پیش 
واجب به نظر رسید که مشاغل پرخطر باید از تهران خارج شوند. اتحادیه 
تصمیم دارد تا کم کم صاحبان مشاغل را به شهرک صنعتی قرچک منتقل 
کند که این موضوع در حیطه اختیارات ما نیســت اما صحبت هایی با 
اتحادیه کرده ایم نتیجه این گفتگو ها این شده که در حال گرفتن تعهد از 
تولیدکنندگان هستیم که تا پایان سال مهلت دارند تا تغییر کاربری دهند 

و جواز فروشگاه کفش را از اتحادیه دریافت کنند.

قصورها بر عهده کیست؟
این مدیر پاساژ در پاسخ به این سوال که اگر تا پایان سال کماکان به تولید 
ادامه دهند چه خواهد شد، گفت: ما به عنوان صاحب ملک وظیفه و اجازه 
قانونی نداریم تنها می توانیم اسامی واحد های متخلف را به اتحادیه تولید 
کنندگان و فروشندگان کفش دست دوز تحویل دهیم تا آنها از آنجایی که 
دارای صلاحیت هستند می توانند اقدام به پلمب واحد های متخلف کنند.

وی گفت: هنگام بروز بلایا و آتش سوزی ها مردم گمان می کنند که قصور از 
طرف صاحبان مجتمع ها است در حالی که این کارگران هستند که اصرار به 
حضور در این نقطه از شهر دارند و در صورت بروز حادثه نه تنها خود که باعث 
آسیب رسیدن به مردم بیگناه که از آن کوچه عبور می کنند نیز خواهند شد.

تغییر کاربری مغازه ها
یکی از صاحبان مغازه یکی از پاساژهای این منطقه با بیان اینکه حدود ۴۰ 
سال است که در این صنف مشــغول به کار است گفت: تولیدی کفش جدا 
از خطر و مشکلاتی که برای بازار در پی خواهد داشت وجهه اجتماعی بازار 
را نیز دچار خدشه کرده اســت. تمام بازار تبدیل به فروشگاه شده است و 
تولیدکنندگان اصناف دیگر به نقاط دیگر منتقل شده اند اما تولیدی کفش 
کماکان در بازار حضور دارد که در صورت حادثه بســیار برای اقتصاد کشور 
خطرناک خواهد بود.وی افزود: در تهران تعداد بسیار زیادی تولیدی کفش 
در نقاط مختلف فعالیت می کنند که در صورت تجمیع در شــهرک صنعتی 
هم برای خود کفاشان بهتر است و هم مشتری می تواند با خیال راحت با 
سنجش قیمت و کیفیت تعداد زیادی از مغازه ها بهترین انتخاب را داشته 
باشد.تغییر کاربری مغازه های تولیدی که گویی هر کدام از آنها به خاطر وجود 
چسب و مواد شــیمیایی و آتش زا به مثابه یک بمب هستند در بازار تهران 
یک امر واجب و حیاتی است، برخی از تولیدکنندگان بر این عقیده هستند که 
وجود مغازه در بازار تهران که دارای قیمت بالایی است را نمی توانند به راحتی 
از دست داده و به شهرک های صنعتی کوچ کنند و هرطور شده خواهان حفظ 
ملک خود هستند اما اینجاست که بحث حفظ جان صدها نفر و آسیب به 

اقتصاد کشور که در صورت آتش سوزی بازار پیش می آید.

بازار تهران، ایمنی ندارد؛ 

تجارت روی خط خسارت!

مدیرکل مدیریت عملکرد و بازرسی استانداری تهران از رضایت 
سنجی از کارکنان ادارات و سازمان ها با نصب بیش از ۲۵ هزار 

کد دو بعدی هوشمند)QR( در استان تهران خبر داد.
اسدا... تقی زاده در گفت وگو با ایسنا، در تشریح روند فعالیت و 
ارتباط شهروندان تهرانی با سامانه سامد )سامانه ارتباط مردمی 
دولت ( گفت: با توجه به سیاست های اتخاذی دولت سیزدهم 
مبنی بر ارتباط تنگاتنگ با مردم، رویکــرد در میان مردم بودن 
دنبال شــد؛ لذا حضور مســئولان در برنامه ها و مناسبت های 
مختلف و همچنین به صورت مستمر در استان تهران از آغاز بکار 
دولت مردمی در حال اجرا است و این برنامه ها در قالب برنامه 
های ملاقات چهره به چهره، سامانه تلفنی ۱۱۱ سامد و همچنین 
حضور مردم در دیدارهای مسئولان اســتانی و شهرستانی در 
نمازهای جمعه انجام می شود.وی افزود: در نماز جمعه تهران 
به صورت مســتمر میز خدمت و ارتباط مردمی برگزار می شود 
و ارتباط دو ســویه خوبی بین مردم و مدیران کل صورت گرفته 
است. البته این طرح در ابتدا از دید مردم نمایشی جلوه می کرد 
و حتی برخی اعتراضات از اجراهای مناسبتی به ما ارسال می 
شد که وقتی مردم استمرار را مشاهده کردند و حتی پیگیری ها 
و به ثمر نشستن درخواست ها را دیدند، اطمینان خوبی به میز 
خدمت پیدا کرده و اکنون در مصلی امام خمینی)ره( تهران با 

رویکرد روبه رشد مثبت هر جمعه در حال اجرا است.

ضرورت پویایی مدارس برای رسیدن به چشم 
انداز سند تحول بنیادین

به گزارش خبرگزاری مهر، گردهمایی مشترک اعضای شورای معاونان و 
مدیران کل آموزش و پرورش استان های کشور با حضور مدیران استان ها 
و شورای معاونین آموزش و پرورش در روز پنج شنبه مورخ ۲۷ مهرماه 
۱۴۰۲ در اردوگاه باهنر تهران برگزارشــد.در این جلســه وزیر آموزش و 
پرورش در جمع شورای معاونان و مدیران کل استان ها گفت: کشورهای 
جنگ طلب با ایجاد شرایط ناامنی و بحران، کشورها را دچار روزمرگی کرده 
به صورتیکه آینده ای برای خود متصور نباشــند.وزیر آموزش و پرورش 
سپس گفت: وظیفه و رسالت ما همان نقطه برنامه ریزی شده و عملیاتی 
آنها یعنی تربیت نسل کارآمد، انقلابی و حق طلب است.وی افزود: پیام 
گردهمایی امروز، توانمند سازی و پویایی مدارس برای وصول به چشم 
انداز سند تحول بنیادین است.صحرایی با اشاره به اهمیت کلان سیستم 
آموزش و پرورش و گســتردگی آن، اصطلاح »ســازمان یادگیرنده« را 
مأموریت مهم امروز این سیستم دانست.وزیر آموزش و پرورش اضافه 
کرد: منظور از سازمان یادگیرنده، ســازمانی است که توانمندی، رقابتی 
بودن، پویایی ســازمانی را داراست. اولین عنصر ســازمان یادگیرنده 
الگوهای ذهنی است؛ به طوری که درک ما از مسائل جامعه به روز باشد.

بر اساس اعلام سازمان سنجش؛

نتایج آزمون دبیری منتشر شد

سرپرســت معاونت آزمون های سازمان ســنجش آموزش کشور از 
اعلام اسامی نهایی پذیرفته  شدگان آزمون استخدامی وزارت آموزش 
و پرورش ویژه رشته های شــغلی دبیری و هنرآموز سال ۱۴۰۲ خبر 
داد.به گزارش خبرگزاری مهــر، علی صدر گفــت: متقاضیان ضمن 
مراجعه به درگاه اطلاع رسانی سازمان سنجش آموزش کشور چنانچه 
در ردیف پذیرفته شــدگان نهایی آزمون مزبور قرار گرفته اند به منظور 
سایر مراحل استخدام به اطلاعیه سازمان اداری و استخدامی کشور 
مندرج در سایت سازمان سنجش آموزش کشور مراجعه نمایند.وی 
درباره داوطلبانی که در ردیف قبولی نهایی قرار نگرفته اند و نسبت به 
عدم قبولی خود تقاضای بررسی دارند، گفت: این دسته از متقاضیان 
در صورت تمایل بعد از ۲۴ ســاعت از اعلام نتایج از ســوی سازمان 
سنجش آموزش کشور با مراجعه به سامانه ارزیابی تکمیلی به نشانی 
https://jazb.sru.ac.ir نســبت به ثبت درخواســت خود اقدام 
نمایند. مدت زمان ثبت درخواست بررســی مجدد نتیجه در سامانه 
پنج )۵( روز خواهد بود. بدیهی است بعد از اتمام مهلت تعیین شده 

اقدامی برای پذیرش درخواست صورت نخواهد گرفت.

 مدیریت عملکرد و بازرسی استانداری تهران
 خبر داد

 رضایت سنجی ازکارکنان ادارات تهران
 با نصب کد۲بعدی هوشمند

 ۱۱ ماده غذایی که شب ها شما را بیدار 
نگه می دارد

بدن برای اســتراحت و تجدید قوا به خواب کافی و راحت نیاز 
دارد. افرادی که شب  ها خوب نمی خوابند، در طول روز انرژی 
کافی ندارند، مدام احساس خستگی و کسالت می کنند و این 
امر بر خلق و خوی آنها تاثیر می گذارد با این حال گاهی مواقع 
مانند شــب های امتحان افراد نیاز دارند که بیشتر بیدار بمانند 

تا درس بخوانند.
به گزارش ایســنا، عوامل متعددی در ایجاد اختلال در خواب 
شبانه دخیل هستند که یکی از آنها تغذیه  نامناسب در ساعات 
آخر شب و درســت هنگام خواب اســت. برخی مواد غذایی 
که در وعده  شــام یا کمی پیش از خوابیدن مصرف می کنید، 
باعث می شوند مدتی طولانی در رختخواب غلت بزنید یا مدت 
کوتاهی پــس از خوابیــدن، از خواب بپرید.بنابــر اعلام دفتر 
آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشــت، ۱۱ ماده غذایی که 

شب ها شما را بیدار نگه می دارند شامل موارد زیر است:

* شکلات تلخ: برخلاف تصور عمومی، مصرف شکلات تلخ بعد 
از وعده شــام، هیچ تاثیری بر روی بهبود کیفیت خواب ندارد. 
شکلات منبع مخفی کافئین است. کافئین باعث برانگیختگی 
شده و توانایی شما برای تجربه خواب عمیق را کاهش می دهد. 
شــما باید ۴ تا ۶ ســاعت قبل از زمان خواب، از این خوراکی 

فاصله بگیرید.
* غذاهای چرب: این نوع غذاها برای هضم شــدن، به مدت 
زمان بیشــتری نیاز دارند و باعث تجربه نفخ و ســوء هاضمه 
می شــوند. نفخ و ســوء هاضمــه کیفیت خــواب را کاهش 
می دهند. سعی کنید ۳ ساعت قبل از خواب، از مصرف غذاهای 

چرب اجتناب کنید.
* میوه های خشک: به گفته متخصصان تغذیه، مصرف بیش 
از حد میوه های خشــک از آنجا که آب و فیبر کمی دارند، روی 

معده تاثیر گذاشته و سبب نفخ می شود.
* فلفل و غذاهای پــر ادویه: مصرف فلفــل و ادویه ها راهی 
آسان برای افزایش سوخت و ساز بدن و در نتیجه کاهش وزن 
است اما اســتفاده از این مواد غذایی پیش از خواب و اواخر 
عصر، سبب سوزش ســر دل بخصوص در کسانی می شود که 
از مشکلات گوارشــی رنج می برند. گزینه های گرم و پرادویه را 

برای وعده صبحانه نگه دارید.
* سس تند: کپسایسین ماده ای اســت که در فلفل های تند 
وجود دارد و در سس های تند نیز یافت می شود. کپسایسین 
می تواند باعث اســفنکتر پایین مری بیش از حــد باز بماند و 

باعث تجربه سوزش سر دل شود.
* نعناع: درســت اســت که مصرف نعناع برای سلامت شما 
مفید به نظر می رسد اما مصرف این ماده غذایی در اواخر عصر 
به هر شکلی حتی به شکل چای نعناع می تواند باعث سوزش 

سر دل شود.
* پیتزا: پنیر موجــود در پیتزا چرب اســت و می تواند باعث 
اسیدی شدن دستگاه گوارش و بروز ریفلاکس شود. حتی اگر 
تجربه سوزش ســر دل ندارید، مصرف پیتزا در شب می تواند 

خواب راحت را در هنگام شب از شما بگیرد.
* پیاز خام: مصرف پیاز بصورت خام باعث احســاس نفخ و 

ریفلاکس می شود.
* کافئین: مصرف کافئین می تواند چند ساعت پس از مصرف، 
سیستم عصبی مرکزی را تحریک کند و باعث بی خوابی شود.

* سس گوجه فرنگی: این نوع سس علاوه بر محتوای اسیدی 
آن، حاوی مواد شیمیایی نگهدارنده نیز هست و باعث سوزش 
سر دل می شــود. اگر مستعد ســوء هاضمه هستید، این نوع 
سس را بخصوص در هنگام شب دیگر مصرف نکنید. مصرف 

سس گوجه فرنگی فرایند هضم مواد غذایی را کند می کند.
* چای سبز: این نوع چای نیز مانند چای سیاه، کافئین دارد. 
چای ســبز علاوه بر کافئین، حاوی دو نوع محــرک دیگر نیز 
هســت؛ تئوبرومین و تئوفیلین. این دو ماده ســبب افزایش 
ضربان قلب، تحریک پذیری و اضطراب می شود. مزایای چای 
سبز باورنکردنی است؛ بنابراین شــما باید از نوشیدن آن لذت 

ببرید اما نه بعد از ۳ یا ۴ عصر.

کافه سلامت 
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اصفهان با ظرفیت بالایی کــه در زمینه های مختلــف دارد برای احیای 
صنعت گردشــگری خود باید به جاذبه هایی فراتــر جاذبه های تاریخی 
کنونی خود فکر کند.به گزارش صاحب نیوز؛ یکی از مهم ترین و برترین 
صنایع امروز دنیا، صنعت گردشگری است. گردشگری چندین دهه است 
در بین پول ســازترین صنایع دنیا جا خوش کرده هر چند شیوه و روش 
آن تغییر کرده و به عبارت بهتر دچار تحولاتی شــده است.گردشــگران 
عموما برای بازدید از یک جاذبه به نقــاط مختلف دنیا گردش می کنند. 
این جاذبه می تواند یک مجموعه آثار تاریخی باشــد ماننــد موزه لوور 
فرانســه، می تواند مردمی با ویژگی های خاص و با آداب و رسوم خاص 
باشــد مانند روســتای ابیانه ایران، می تواند یک مکان مذهبی زیارتی 
باشد مانند شــهر کربلا در عراق، می تواند یک محل تفریحی باشد مانند 
سواحل دریای خزر در ایران و یا می تواند سازه ای خاص باشد مانند برج 
پیزای ایتالیا.البته تعاریف دیگری نیز امروز در علم گردشــگری مطرح 
می شــود مانند گردشگری درمانی که به ســفرهایی که برای مراجعه به 
مراکز درمانی برای درمان یک بیماری اطلاق می شــود و یا گردشگری 
اقتصادی که به ســفرهای کاری ارتباط پیدا می کند.جاذبه های تاریخی 
دنیا همچون عجایب هفتگانه جهان همچون دیوار چین و باغ های معلق 
بابل، اهرام ثلاثه مصر، برج ایفل، آمفی تئاتر فلاوین رم، آتشکده تاریخی 
یزد، میدان امام)ره( اصفهان و از این قبیل تا حدود 20 الی 30 سال پیش 
بسیار مورد استقبال گردشگران بودند و تقریبا می توان گفت جزو  اولین 
انتخاب های گردشگران جهان قرار می گرفتند.همان زمان که میدان امام 

خمینی)ره( اصفهان پر از گردشگر خارجی بود و هر جای شهر سر می زدیم 
از امارت عالی قاپو گرفته تا کاخ چهلستون و تا بازار سرپوشیده افرادی را از 
ملیت های مختلف غربی و شرقی می دیدیم. اما این روزها تعداد خیلی 
کمی از گردشــگران خارجی را در نقاط مختلف شهر مشاهده می کنیم. 
تحریم های اقتصادی و عدم امکان ارتباطات مالی الکترونیکی شــاید 
یک علت این مسئله باشد؛ اما وقتی نگاهی به وضعیت گردشگرپذیری 
ســایر نقاط تاریخی جهان می اندازیم این خلوتی نسبی را در آن جا هم 
حس می کنیم. احساسی که البته به نگاهی به مقاصد جدید گردشگری 
که در جهان شکل گرفته است، توجیه پذیر می شود.آیا گردشگری در جهان 
کاهش پیدا کرده است یا این که جاذبه هایی غیر از جاذبه های تاریخی 
اولویت اول گردشــگران بین المللی شده اســت؟ اگر نگاهی به جهان 
بیندازیم می بینیم گردشــگری دنیا در 20 – 30 سال گذشته با تحولاتی 
همراه بوده اســت.آن زمان که میدان امام اصفهان ما پر از گردشگر بود، 
کشورهای حاشیه خلیج فارس بیابانی به همراه خانه هایی معمولی بیش 
نبودند که به گرمای شدید هوا و داشتن آب و هوای شرجی مشهور بودند. 
بیابانی بودن شبه جزیره عربستان تقریبا مهم ترین شاخصه جغرافیایی 
این منطقه است.اما از سال 1990 میلادی با احداث فرودگاه در شهر دوبی 
در کشــور امارات متحده عربی گام های جدیدی توســط اعراب حاشیه 
خلیج فارس برای درآمدزایی برداشته شد. فرودگاهی که در سال 1995م 
بین المللی و رفته رفته در ســال های بعد تبدیل به هاب پروازی منطقه 
شد.ابتدا انگلیسی ها وارد دوبی شــدند و با نقشه راهی که مسئولان این 
شهر برای آن طراحی کرده بودند، به سرعت نظر سرمایه گذاران به سمت 
آن جلب شد و ظرف مدت کوتاهی ساخت و سازها در این شهر آغاز و به 
شرایط امروزی خود رسید.مولفه های گردشگرپذیری متعددی در شهر 
دوبی قرار داده شده است؛ از احداث بناهای خاص مانند بلندترین برج 
جهان با 830 متر ارتفاع به نام برج خلیفه گرفته، تا ایجاد جاذبه هایی دیگر 
مانند جزایر مصنوعی نخل شکل، هاب پروازی منطقه، ایجاد دفاتر تجاری 

شرکت های مختلف از اقصی نقاط دنیا، انواع تفریحات جذاب و ... .
این همه جاذبه سبب شده است توجه گردشگران بین المللی به سمت 
دوبی و شهرهایی که با الگوگیری از دوبی ایجاد شده اند مانند دوحه قطر 

جلب شود. علاوه بر قطر، عربستان نیز همین الگو را در پیش گرفته و به 
عنوان مثال با آغاز عملیات احداث پروژه نئوم به عنوان پیشرفته ترین شهر 
جهان و پروژه لاین در بیابان های این کشور، توجه مردم دنیا را به سمت 
خود جلب کرده است.کشــورهای عربی حاشــیه خلیج فارس متوجه 
شده اند که دیگر نمی توان تنها بر روی درآمد نفت، این منبع پایان پذیر، 

حساب کرد و به دنبال کسب درآمد از طریق صنعت گردشگری هستند.
اکنون می توان حدس زد چرا دیگــر در میدان امام)ره( بــه اندازه قبل 
گردشگر خارجی نمی بینیم. با این همه جاذبه و تفریحات لذت بخش 
جدیدی که در اطراف کشــورمان ایجاد شده طبیعی است که گردشگران 
جهان دوبی را بیشــتر از اصفهان ترجیح دهند.راهکار احیای گردشگری 
اصفهان نیز چیزی نیســت جز فکــر کردن به جذب گردشــگر از طریق 
جاذبه هایی بیشتر از جاذبه های تاریخی موجودی که در اختیار دارد. مثلا 
امروز ذائقه مردم جهان الگوی شهرهای مدرن همچون دوبی را می پسندد 
و گردشگران به دنبال تفریح کردن و رفتن در محیط های لذت بخش این 
چنینی هستند. الگوی جذب گردشگر از طریق ایجاد شهرهای مدرن و 
جذاب، یک سرمایه گذاری مولد اســت و برخی از این پروژه ها از همان 
آغاز عملیات احداث می تواند گردشــگر جذب کند.بدون شــک امروز 
مشاغل مرتبط با گردشگری همچون هتلداران خیلی از وضعیت کسب و 
کار خود راضی نیستند و اتحادیه های ایشان می تواند یکی از مهم ترین 
سرمایه گذاران برای این پروژه ها که می تواند موجب سرازیر شدن گردشگر 

به سمت اصفهان شود، باشند.
اتفاقا اصفهان به دلایلی نظیر پیشینه ای که دارد، ظرفیت بسیار بیشتری 
از دوبی، دوحه و بیابان های عربســتان برای توسعه گردشگری به خود 
اختصاص داده است. کافی اســت داشته های امروز اصفهان را مقایسه 

کنیم با دوبی سال 1990میلادی.
البته این رویکرد در گردشگری ملاحظاتی نیز دارد که باید مورد توجه قرار 
بگیرد مانند پیامدهای فرهنگی که سرازیر شدن این حجم از گردشگران 
می تواند در پی داشته باشد. کما این که اکنون بیش از 90 درصد از جمعیت 
دوبی را گردشگران و اتباع کشورهای خارجی تشکیل داده اند و فرهنگ 

بومیان این منطقه را به انزوا کشیده اند.

اصفهان به جاذبه های گردشگری فراتر از آثار تاریخی نیازمند است؛

وقتی نسخه های قدیمی جواب نمی دهد

در نشست شورای برنامه ریزی و هماهنگی بعثه و حج، با ارائه گزارشی از وضعیت سفر زائران ایرانی به 
عراق، اعلام شد: به زودی اطلاعیه پیش ثبت نام عمره نیز منتشر خواهد شد.به گزارش ایسنا، غلامرضا 
رضایی، معاون حج و عمره سازمان حج و زیارت در این نشست، به آمادگی واحدهای مختلف مجموعه 
حج و زیارت برای ازسرگیری ســفرهای عمره اشاره کرد و گفت: قرار اســت روادید اعضای کمیته های 
مختلف برای سفر به کشور میزبان )عربستان( برای اعزام و بستن قراردادها ظرف این هفته صادر شود 
و به زودی اطلاعیه پیش ثبت نام عمره نیز منتشر خواهد شد.حمید رهبری فر، معاون توسعه مدیریت 
و منابع سازمان حج و زیارت  نیز درباره میزان سپرده های زائران حج و عمره در دو بانک ملت و ملی و 
پیگیری های انجام شده برای استفاده بهتر از آنها برای تامین بخشی از هزینه های سفر زائران گزارش 
داد.حسینی، رییس سازمان حج و زیارت هم  اظهار کرد: جلساتی با مسئولان این بانک ها برگزار 

و درخواست شده است که طرح های خود را در این زمینه ارائه دهند.حجت الاسلام والمسلمین عبدالفتاح 
نواب، نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت با اشــاره به اینکه مبالغ پرداخت شده در زمان ثبت نام عمره 
درصد خوبی از هزینه های اعزام زائر را شامل می شد، ولی الان ارزش آن بسیار کمتر شده است، از رییس 
سازمان حج و زیارت خواست نشست مشترکی با مدیران و مسئولان دو بانک ملی و ملت برگزار و راهکار 
مناسبی برای استفاده بهتر از سپرده های زائران و سود حاصل از آن برای منافع و حق زائر در نظر گرفته و 
ادا شود.حمیدرضا محمدی ،معاون عتبات سازمان حج و زیارت در ادامه، از اعزام بیش از 2۴0هزار زائر از 
سراسر کشور تا پایان مهر ماه 1۴02 به عتبات عراق خبر داد و بیان کرد: امیدواریم با توجه به روند اعزام ها 
در پنج ماه آینده، تعداد زائران نسبت به سال قبل افزایش یابد.وی  با اشاره به اینکه در سال گذشته حدود 
3۴۷ هزار و ۴۴0 نفر در قالب کاروان های سازمان حج و زیارت به عتبات عالیات عراق اعزام شدند، افزود: 
بیشترین تعداد اعزام زائران مربوط به استان های تهران، خراسان رضوی و مازندران بوده است، ولی اگر 

آمار اعزام بر اساس تناسب جمعیت استان ها درنظرگرفته شود، استان قم در رتبه نخست قرار می گیرد.

پیشثبتنامعمرهبهزودیاطلاعرسانیمیشود

معاون سازمان اوقاف و امور خیریه کشور در حاشیه 
سفر به استان اصفهان:

برنامههایبقاعمتبرکه،رشدمعنویو
علمیایجادکند

معاون فرهنگــی اجتماعی ســازمان اوقاف و امور خیریه کشــور 
گفت: برنامه های فرهنگــی امامزادگان باید در ســطح بالا و برای 
همه گروه های ســنی منجر به رشــد معنوی و علمی زائران شود.

حجت الاسلام غلامرضا عادل در سفر به استان اصفهان در گفت وگو 
با ایســنا، اظهار کرد: برنامه هایی که در بقاع متبرکه برنامه ریزی و 
اجرا می شود باید در سطح بالا و همسو با جایگاه فرهنگی و محوری 
آســتان مقدس امامزادگان باشد.وی افزود: ســطح برنامه های 
فرهنگی و مذهبی این مراکز دینی نباید کوچک و محدود باشد، بلکه 
باید زائران و مسافران زیادی را مخاطب خود قرار بدهد و گروه های 
مختلف مردمی را پوشش دهد.معاون فرهنگی اجتماعی سازمان 
اوقاف و امور خیریه کشــور با بیان اینکه بقاع متبرکه محل اجتماع 
همه اقشار و گروه های فکری است، تصریح کرد: سطح همکاری ها 
و مشــارکت مردمی باید افزایش یابد و این مراکز محل وحدت و 
انسجام باشند.به گفته وی؛ این مراکز دینی باید رشد علمی و معنوی 
در بین زائران ایجاد و سطح آن متناسب با یک فرصت وحدت آفرین 
و بزرگ باشد.عادل با بیان اینکه در این مسیر از ظرفیت تشکل های 
مردمی و نهادهای تاثیرگذار استفاده می کنیم، خاطرنشان کرد: این 
مراکز باید توانایی اجرای برنامه های ســطح بالا را داشته و امکان 
تعامل با هیئت امنا و آستان مقدس امامزاده را داشته باشند.معاون 
فرهنگی، اجتماعی ســازمان اوقاف و امور خیریه کشور یادآور شد: 
تایید توانایی و امکان همکاری پــس از طرح موضوع در هیئت امنا 
بقعه، باید به تایید اداره اوقاف و امور خیریه هر شهرســتان برسد تا 

زمینه تعامل توسعه یابد. 
  

معاون وزیر میراث فرهنگی:

۴۸اثرایراندرحوزهمیراثفرهنگیثبت
جهانیشد

معاون میــراث فرهنگی وزیــر میراث فرهنگی، صنایع دســتی 
و گردشــگری گفت: ۴8 اثر میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشگری در کشور ثبت جهانی شــده است.به گزارش خبرنگار 
مهر، علی دارابی اظهار داشــت: تاکنون ۴8 اثــر در حوزه میراث 
فرهنگی در کشور ثبت جهانی شده است.وی گفت: از این تعداد 2۷ 
اثر در حوزه میراث ملموس و 21 اثر در حوزه میراث ناملموس ثبت 
جهانی شد.دارابی با اشاره به پیگیری ثبت جهانی چهار اثر جدید 
ادامه داد: طی ماه های آینده این امر محقق خواهد شــد.وی در 
ادامه با اشاره به ماندگاری میراث فرهنگی ناملموس تصریح کرد: 
میراث فرهنگی ناملموس با فرهنگ، آداب و رســوم و اعتقادات 
ما گره خورده و در این راســتا این میراث نقشــی موثر در صیانت 
از داشته های بشری دارد.دارابی به اثر مستقیم ثبت جهانی آثار 
تاریخی بر روی جذب گردشگر اشاره کرد و ادامه داد: ما سعی در 

افزایش تاب آوری میراث فرهنگی ملموس و ناملموس داریم.
  

آرامگاهشیخمحمودمزدقانیسنددارشد
سرپرست اداره حقوقی و املاک اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی استان ســمنان، از اخذ سند مالکیت آرامگاه شیخ 
محمود مزدقانی به نــام اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان ســمنان خبر داد.یدا...یحیی پور 2۴ مهرماه 
1۴02 با اعلام این خبر اظهار کرد: ســند شش دانگ عرصه و اعیان 
بقعه و محوطه اطراف شــیخ محمود مزدقانی به مســاحت 8۷۶ 
مترمربع به نام اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان سمنان صادرشــده است.سرپرست اداره حقوقی و املاک 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان سمنان 
افزود: در اجرای مستندسازی اموال غیرمنقول، این اداره پس از 
انجام نقشه برداری و عملیات ثبتی از طریق اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان سرخه نسبت به اخذ سند مالکیت تک برگ بقعه شیخ 

محمود مزدقانی در روستای مومن آباد اقدام شده است.
 

کتیبهمسجدجامعساوهبازگرداندهمیشود
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان مرکزی 
گفت: کتیبه تاریخی کشف شده در مسجد جامع ساوه پس از اصالت 
سنجی و پایان آزمایش ها به این شهرســتان بازگردانده می شود.

مصطفی مرزبان، در مراسم جشــن ثبت جهانی شدن کاروانسرای 
تاریخی باغ شــیخ ســاوه که روز 23 مهر  1۴02 و همزمان با هفته 
فرهنگی ساوه با حضور مردم و مسئولان در مجاورت این بنای تاریخی 
برگزار شد، از آمادگی این اداره کل برای بازگرداندن کتیبه مسجد جامع 
و برخی اشیاء تاریخی مکشوفه از ساوه خبر داد.وی افزود: درک می 
کنیم که مردم ســاوه می خواهند اشیای تاریخی کشف شده از این 

شهرستان را در ساوه تماشا کنند و این حق ساوجی هاست.

اخبار

قائم مقــام وزیر و معــاون میراث فرهنگــی وزارت میراث 
فرهنگی،گردشگری وصنایع دســتی گفت: 2۷ اثر در حوزه 
میراث ملموس و 21 اثــر در حوزه ناملمــوس از ایران ثبت 
جهانی شــده که در چند ماه آینده نیز چهار اثر دیگر نیز ثبت 

خواهد شد.
به گزارش خبرنگار ایمنا، علی دارابــی در جمع خبرنگاران با 
اشاره به اهمیت میراث فرهنگی ناملموس اظهار کرد: گاهی 
اوقات میراث فرهنگی ملموس در طول زمان از بین می رود 
اما میراث ناملموس با فرهنگ، آداب و رسوم و اعتقادات ما 
گره خورده و در این راستا این میراث نقشی مؤثر در صیانت 

از داشته های بشری دارد.
وی ادامه داد: بیش از دو دهه از ثبت پرونده هایمان در عرصه 
جهانی جا ماندیم اما امروزه 2۷ اثر در حوزه میراث ملموس 
و 21 اثر در حوزه ناملموس ثبت جهانی شــده که در چند ماه 
آینده نیز چهار اثر دیگر نیز ثبت خواهد شــد و در این راستا 

جزو 1٠ کشور برتر دنیا هستیم.
قائم مقــام وزیر و معــاون میراث فرهنگــی وزارت میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خاطرنشان کرد: رابطه 
معنــاداری میان آمــار پرونده های ثبت جهانی با توســعه 
گردشگری دارد و در این راستا این نشست نیز با هدف این 
موضوع برگزار شد تا در بلایای طبیعی به افزایش تاب آوری 

و انتقال تجربه منجر شود.

مشاور جهانی یونسکو:

همکاریهایبینالمللیراهیبرایپاسخبه
چالشهاست

مشاور جهانی یونسکو گفت: تغییرات اقلیمی یکی از مهم ترین چالش های 
جهانی است و تنها راه برای پاسخ دادن به این چالش همکاری در سطح 
بین المللی است.به گزارش خبرنگار ایمنا، ژانت بلیک شامگاه سه شنبه_ 
بیست وپنجم مهرماه_ در آئین افتتاح همایش بین المللی میراث ناملموس 
اظهار کرد: حدود بیست سال قبل حمایت از اجرا کردن کنوانسیون میراث 
ناملموس را آغاز کردیم و در این راستا خوشحالم که متخصصان و اعضای 
خانواده میراث فرهنگی ناملموس در این جلسه گرد هم جمع شده اند.وی 
افزود: تغییرات اقلیمی امروز یکی از مهم ترین چالش های جهانی است و 
تنها راه برای پاسخ دادن به این چالش همکاری در سطح بین المللی است.

رئیس مؤسسه باغ پارسی میراث زنده و مشاور جهانی یونسکو عنوان کرد: 
میراث فرهنگی ناملموس به عنوان یک منبع کلیدی و در زیر منطقه آسیای 
غربی و مرکزی این دانش سنتی بســیار قوی است و در این راستا تلاش 
می کنیم اطلاعات مناسبی را به دنیا ارائه دهیم.وی گفت: بسیار خوشحالیم 
که جایگاه سازمان های غیردولتی در این جلســه پررنگ است و در این 
راستا از وزارت میراث فرهنگی تشــکر می کنیم.بلیک بیان کرد: در این دو 
روز خواهیم دید جایگاه سازمان های مردم نهاد در سطح ملی و بین المللی 

پررنگ شده و مطمئنیم این همایش، شروعی مناسب است 

ضرغامی خبر داد:

آمادگیبرایلغوروادیددوطرفهایرانو
ازبکستان

وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی کشــورمان که به 
ازبکستان سفر کرده اســت در دیدار با وزیر اکولوژی این کشور از اعلام 
آمادگی برای لغو روادید بین گردشگران ایرانی و ازبکستانی خبر داد.به 
گزارش ایمنا، سید عزت ا... ضرغامی در دیدار با عزیز عبدالحکیم اف وزیر 
اکولوژی، محیط زیست و تغییرات اقلیمی ازبکستان گفت: از مهمان نوازی 
مقامات ازبکســتان که از بدو ورود تا الان انجام شده، تشکر می کنم.وی 
افزود: درباره موضوع لغو روادید بین دو کشور، اقدامات لازم انجام شده و 
ما در ایران پیگیر این هستیم که لغو روادید را بین دو کشور اجرایی کنیم.
وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع با اشاره به تلاش های دولت 
ازبکستان برای توسعه گردشگری، یادآور شد: رئیس جمهوری ازبکستان 
توجه خوبی به حوزه گردشگری از سال های گذشته دارد. یکی از کارهای 
خوب رئیس جمهوری ازبکستان انتخاب شما به این مسئولیت بوده است 
که انگیزه و توانمندی زیادی دارید و می توانید اتفاقات خوبی را رقم بزنید.

ضرغامی گفت: وقتی بخارا را بازدید کردم احساس کردم ما و شما چقدر 
به هم نزدیک هستیم ما از آمدن گردشگر ازبکســتانی به ایران حمایت 
می کنیم و همچنین اعتقاد داریم گردشگران ایرانی که قصد سفر خارجی 

دارند ازبکستان را با توجه به وجود سمرقند و بخارا در اولویت قرار دهند.

قائم مقام وزیر میراث فرهنگی،گردشگری و 
صنایع دستی خبر داد:

۴میراثفرهنگیایراندرصف
ثبتجهانی
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مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان منابع طبیعی کشور با 
تاکید بر اهمیت مدیریت یکپارچه آب اظهار کرد: خاک نیز به دلیل تامین 
منابع غذایی از اهمیت بالایی برخوردار اســت بنابرایــن باید به مدیریت 
یکپارچه حوضه آبخیز توجه شــود.به گزارش ایســنا، این روزها به دلیل 
تغییرات اقلیمی و کمبود بارش دسترسی به آب در بسیاری از نقاط کشور 
دچار مشکل شــده اســت. این موضوع اهمیت مدیریت یکپارچه آب را 
افزایش داده است، به گونه ای که به گفته سحر تاجبخش - رئیس سازمان 
هواشناسی - با توجه به مصارف آبی کشــور، ضرورت مدیریت یکپارچه 
منابع آب بدیهی است.مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان 
منابع طبیعی کشــور نیز می گوید: تا ســال ۲۰۳۰ تقاضا برای آب انرژی و 
مواد غذایی ۴۰ تا ۵۰ درصد افزایش می یابــد بنابراین مدیریت یکپارچه 
آب درتمامی حوزه ها اهمیت بالایی دارد.حمید نوری در گفت و گو با ایسنا 
درباره مدیریت یکپارچه آب اظهار کرد: داشتن مدیریت یکپارچه برای آب 
موضوع بسیار مهمی است و در تمام نقاط دنیا نیز به این نکته توجه می شود 
اما مسئله مهم این است که آیا در یک حوضه آبخیز تنها مسئله آب اهمیت 
دارد؟ آیا خاک مسئله مهمی نیست؟وی تاکید کرد: در کشور ما کارگروه های 
مختلفی همچون کارگروه ملی ســازگاری با کم آبی وجود دارد همچنین 
برنامه ملی کاهش خطر را تدوین و سعی کرده ایم نقشه های حساسیت 
و ریسک را برای مخاطرات مختلف همچون سیلاب، فرسایش، رسوب و 
فرونشست تهیه کنیم.مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان 

منابع طبیعی کشور ادامه داد: در استان ها آمایش سرزمین را به عنوان یک 
سند مورد توجه قرار داده ایم تا برنامه های خود را ذیل آن انجام دهیم اما 
پرسش مهم این است که اگر یک دستگاه، نهاد یا یک وزارتخانه با هم برای 
تکمیل اهداف، برنامه ها و رسیدن به یک نقطه قابل اتکا و موثر رویکردها 
اقدام کنند، این مدیریت یکپارچه اتفاق می افتد؟ آیا بدون یکپارچه نگری 
و مدیریت یکپارچه می توانیم جلوی نابودی اکوسیســتم ها را بگیریم و 
سلامتی و پایداری زیســت بوم ها را بدون خرد جمعی مورد توجه جدی 
قرار دهیم؟وی افزود: بر اســاس گزارش های بین المللی تا ســال ۲۰۳۰ 
تقاضا برای آب انرژی و مواد غذایی ۴۰ تــا ۵۰ درصد افزایش می یابد. در 
این شرایس با این فشاری که انسان به بوم سازگان وارد می کند و کمیت و 
کیفیت منابع طبیعی را در وضعیت فعلی قرار داده و این فشار تغییراتی را 
در کیفیت منابع آب، آبخوان ها، جوامع گیاهی و جانوری همچنین میزان 
تاب آوری ایجاد کرده اســت آیا می توانیم همه ما به صــورت یکپارچه به 
مدیریت مصرف آب برسیم؟نوری در پایان تصریح کرد: تاکید من بر موضوع 
یکپارچگی در مدیریت آبخیز اســت که آب هم یکــی از مؤلفه های قابل 
احترام است چراکه شــما نمی توانید برای آب ارزش قائل باشید اما برای 
خاک که تامین کننده مواد غذایی شماست ارزش قائل نباشید بنابراین ما 
نیازمند یک نگاه آینده نگر و سازگار با حوزه مدیریت یکپارچه منابع طبیعی 
و آبخیزداری هستیم و صرفاً مدیریت یکپارچه آب که البته مسئله مهمی 

است کافی نیست.

مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت خاک سازمان منابع طبیعی کشور مطرح کرد

آب و خاک در یک کفه ترازوی زندگی

با حضور رئیس سازمان حفاظت محیط زیست نخستین کلینیک و تیمارگاه حیات وحش حفاظت محیط 
زیست استان تهران افتتاح و از کشفیات شش ماهه اول یگان حفاظت محیط زیست استان رونمایی 
شد.به گزارش ایسنا علی ســلاجقه با حضور در اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران، کلینیک و 
تیمارگاه حیات وحش استان تهران را افتتاح و از نمایشــگرهای اطلاع رسانی اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان تهران و کشفیات یگان حفاظت استان در شش ماهه اول سال جاری رونمایی کرد.معاون 
رئیس جمهوری با بیان اینکه تهران به عنوان پایتخت کشور باید در همه بخش ها و زمینه ها الگو باشد، 
گفت: طرح تهیه شده برای اداره کل حفاظت محیط زیست استان تهران باید در خصوص پاسگاه ها، 
مناطق تحت مدیریت و تجهیزات به طور کامل اجرایی شود و به این منظور باید برای حل مشکلات 

محیط زیستی از ظرفیت های استان به ویژه مســئولیت های اجتماعی بهره برد تا تهران به عنوان الگو در 
کشور مطرح شود.در ادامه این دیدار رئیس سازمان حفاظت محیط زیست اولین کلینیک و تیمارگاه حیات 
وحش حفاظت محیط زیست استان تهران را افتتاح و از موتور سیکلت امداد و نجات این مجموعه رونمایی 
کرد.وی در حاشیه این برنامه با اشــاره به اینکه تجهیز اینگونه کلینیک ها به امکانات کامل و ضروریات 
جراحی و نیروی متخصص دارای اهمیت است، گفت: با توجه به قرارگیری عمده مناطق تحت مدیریت 
استان تهران در محدوده شرق استان، راه اندازی و استفاده اصولی از این کلینیک که آن هم در شرق تهران 
واقع شده، می تواند به تیمار و رسیدگی های اولیه و ســریع به حیات وحش آسیب دیده کمک شایانی 
کند.سلاجقه با بیان اینکه کلینیک و تیمارگاه حیات وحش استان تهران با مساحت حدود ۲۰ متر مربع با 
تجهیزات لازم شامل انواع داروهای بیهوشی و درمانی در مجموعه اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
تهران احداث شده است، افزود: کلینیک های حیات وحش به منظور تیمار اولیه حیوانات آسیب دیده و 
قرنطینه کوتاه مدت حیات وحش احداث می شوند و بر کاهش تلفات گونه های آسیب دیده موثر هستند.

 با حضور رئیس سازمان حفاظت محیط زیست انجام شد

راه اندازی نخستین کلینیک حیات وحش محیط زیست تهران

عضو هیات علمی پژوهشــکده اقلیم شناســی پژوهشــگاه 
هواشناسی و علوم جو کشور گفت: به طور عمده تأثیرات تغییر 
اقلیم بیشــتر از طریق آب یا ســیلاب و خشکسالی احساس 
می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، یاشــار فرامرزی در کارگاه 
منطقه ای تغییراقلیم-اثرات و سازگاری در شرکت توسعه منابع 
آب و نیروی ایران اظهار داشــت: به صورت کلی تغییر اقلیم که 
تعریف آن را می شــنویم، دو جنبه را شــامل می شود؛ در بحث 
منابع آب شامل افزایش طول دوره خشکی هاست که منتج به 
خشکسالی می شــود و مورد دوم، افزایش تعداد رخداد وقایع 
حدی بارشی است که نتیجه آن ممکن است موجب سیلاب های 
حادثه ســاز شــود که می توانیم با مدیریت بهینه از آن استفاده 
کنیم.وی افزود: این مواردی است که حوزه منابع آب در تغییرات 
اقلیمی مواجه است؛ اما این تأثیر در بخش های کوچک تر هم که 
ممکن است جامعه آن را هنوز احساس نکرده باشد، در حال رخ 
دادن است، برای مثال در مهاجرت های درون کشوری یا درون 
منطقه تاکنون مؤثر بوده اســت.عضو هیأت علمی پژوهشکده 
اقلیم شناسی پژوهشــگاه هواشناســی و علوم جو ادامه داد: 
در کشور ما نیز بر بهداشت، سلامتی انســان، گونه های گیاهی، 
گونه های حیوانی و غیره و در بســیاری از از مناطــق آثار خود را 
گذاشته اســت. یعنی تغییر اقلیم چرخه ای اســت که در تمام 
بخش های زندگی انسان تأثیر می گذارد.فلامرزی بیان داشت: 
سوالی که مطرح است این است که ما در مدیریت اقلیم کجای 

این سیستم قرار گرفته ایم؟ 

تعداد شب های خنک کشور کاهش و روزهای 
گرم افزایش یافته است

رییس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی 
کشور گفت: تعداد شب های خنک کشور کاهش و روزهای گرم افزایش 
یافته اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، احد وظیفه در کارگاه منطقه ای 
تغییراقلیم-اثرات و سازگاری در شرکت توسعه منابع آب و نیروی ایران 
اظهار داشت: بر اساس تحلیل داده های مشاهداتی، دمای کشور در ۵۰ 
سال اخیر با آهنگ ۰.۴ درجه در هر سال افزایش یافته است.وی افزود: 
این بررســی نشــان می دهد که دمای کمینه حدود ۰.۵ درجه و دمای 
بیشینه حدود ۰.۳ درجه افزایش یافته است که این موضوع نشان می دهد 
شــب های گرم ما افزایش پیدا می کند و ممکن است در برخی شهرها 
شب های خنک نداشته باشیم.رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی سازمان هواشناسی کشور ادامه داد: همچنین تعداد روزهای 
با دمای ۴۰ درجه و بیشتر نیز در این ارزیابی به شدت افزایش یافته است.
وظیفه خاطر نشان کرد: افزایش دما ســطح تبخیر را به شدت افزایش 
می دهد برای نمونه با افزایش ۲ درجه دمای هوا، میزان تبخیر حدود ۱۰ تا 
۱۵ درصد افزایش می یابد.وی در بخش دیگری به کاهش نزولات جوی 
در کشور اشاره کرد و گفت: در سال ۲۰۲۱ حدود نیمی از بارش سالانه کشور 

دریافت شد و در برخی حوضه ها با کاهش شدید بارش مواجه بودیم .

تهدید جدی تغییر اقلیم بر حیات 
اکوسیستم های زمین است

رییس ســازمان هواشناسی کشــور گفت: تهدید جدی تغییر اقلیم بر 
حیات اکوسیستم های زمین است.به گزارش خبرگزاری مهر، سحر تاج 
بخش مسلمان، رییس سازمان هواشناسی کشور ظهر امروز در کارگاه 
منطقه ای »تغییراقلیم-اثرات و سازگاری« در شرکت توسعه منابع آب و 
نیروی ایران اظهار داشت: در سناریوهای بدبینانه گرم شدن زمین یعنی 
افزایش ۴ درجه ای دما ممکن است برخی گونه های اکوسیستم های 
دریایی نظیر مرجان ها از بین بروند.وی افزود: بخشی از آثار و پیامدهای 
دیدبانی شده تغییر اقلیم به اثرات منفی آن بر اکوسیستم های دریایی 
و خشکی بر می گیرد که اکنون شاهد وقوع آن هستیم.معاون وزیر راه و 
شهرسازی و ادامه داد: تغییر اقلیم همچنین پیامدهای منفی در حوزه 
منابع آب، سلامت انسان ها، شهرنشینی و افزایش مهاجرت های انسانی 
دارد.تاج بخش تصریح کرد: تغییر اقلیم یک امر بدیهی و مهم اســت و 
همه کشورها باید بر اســاس قوانین و مقررات ملی و بین المللی برای 
پیامدهای تغییر اقلیم برنامه ریزی کلان داشــته باشندوی ادامه داد: 
گزارش های بین المللی نشان می دهد که قاره اروپا بیشترین افزایش 
دما را در بین قاره ها داشته است. آسیا نیز در ۳۰ سال گذشته در رتبه دوم 

افزایش دما بوده است.

فرامرزی:

 تغییر اقلیم بیشتر از طریق خشکسالی
 و سیلاب احساس می شود

مدیرکل حفاظت از محیط زیست استان سمنان:

بخشی از مسیر تردد یوزپلنگ ها در 
میاندشت روشن شد

مدیرکل حفاظت از محیط زیســت اســتان ســمنان از اجرای 
روشنایی برای بخشی از کریدور میاندشت و محل عبور یوزپلنگ 
ایرانی از جاده خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، بهرام علی ظاهری 
بعد از ظهر سه شنبه در جمع خبرنگاران به میزبانی اداره کل محیط 
زیست استان سمنان از اجرای بخشی از روشنایی محور میاندشت 
خبر داد و ابراز کرد: یک هزار و ۵۰۰ متر مسیر در محور عباس آباد 
میامی به روشنایی تجهیز شده است.وی با بیان اینکه این مسیر 
۳۰ کیلومتر است و مابقی مسیر نیز نیاز به روشنایی دارد، افزود: 
کاهش تصادفات و برخورد خودروها با یوزها و افزایش دید، هدف 
اصلی اجرای این طرح است.مدیرکل حفاظت از محیط زیست 
استان سمنان با بیان اینکه دید بهتر رانندگان در شب به کاهش 
آسیب پذیری یوزها کمک می کند، بیان کرد: در کنار این موضوع 
نصب تابلوهای کاهنده ســرعت و همچنین علائم مورد نیاز نیز 
صورت گرفته اســت.ظاهری گفت: علیرغم تمام این تلاش ها 
نیاز است که فرهنگ سازی صورت گیرد تا رانندگان در ۳۰ کیلومتر 

محدوده میاندشت با سرعت مطمئن برانند.
 

تغییرات اقلیمی چند میلیون دلار هزینه 
در بر دارد؟

تغییرات اقلیمی ۱۶ میلیون دلار در ساعت برای جهان هزینه دارد.به 
نقل از ویفروم، بر اساس نتایج تحقیق جدید، طی ۲۰ سال گذشته، 
رویدادهای شدید آب و هوایی در سطح جهان مانند طوفان، سیل و 
امواج گرما، حدود ۲.۸ تریلیون دلار هزینه داشته است.دانشمندان 
هزینه خسارات شدید جوی را از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۹ به طور متوسط 
 حدود ۱۴۳ میلیارد دلار برآورد می کنند که به حدود ۱۶.۳ میلیون 
دلار در ساعت می رسد.محققان مطالعاتی را مورد تجزیه وتحلیل 
قرار دادند که انتشار گازهای گلخانه ای مرتبط با انسان و تغییرات در 
رویدادهای شدید آب و هوایی را به هم مرتبط می کرد؛ با استفاده 
از این روش، مجموعه داده ای از ۱۸۵ رویداد شدید آب و هوایی از 
سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۹ شناسایی شد. طی این رویدادها، آنان شبکه ای 
متشــکل از ۶۰ هزار و ۹۵۱ مرگ انســان را پیدا کردند که می تواند 
با تغییرات آب و هوایی مرتبط باشــد.محققان اظهــار کردند که 
تغییرات آب و هوایی مرتبط با انسان می تواند با خسارات خالص 
۲۶۰.۸ میلیارد دلاری ناشــی از ۱۸۵ رویداد مورد مطالعه یا حدود 
۵۳ درصد از کل خسارت ها مرتبط باشــد. اکثر خسارات ناشی از 
تغییرات آب و هوایی به طوفان ها مربوط می شود، در حالی که ۱۶ 
درصد از خسارات مربوط به امواج گرماست. سیل وخشکسالی هر 
کدام ۱۰ درصد از خسارات را تشکیل می دهند و آتش سوزی های 
جنگلی با دو درصد از خسارت ها مرتبط هستند.محققان دریافتند 
که هزینه های مربوط به تغییرات آب و هوایی ناشی از ۱۸۵ رویداد 
شدید آب و هوایی از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۹ به ۲.۸۶ تریلیون دلار رسیده 
است که به طور متوسط سالانه ۱۴۳ میلیارد دلار است. در هر سال، 
هزینه ها از حداقل ۲۳.۹ میلیارد دلار در سال ۲۰۰۱ تا بالاترین هزینه 

سالانه ۶۲۰ میلیارد دلار در سال ۲۰۰۸ متغیر بوده است.
 

بحران خشکسالی در »می سی سی پیِ« 
آمریکا

 ،)NWS( بر اساس داده های ســرویس ملی هواشناسی آمریکا
ســطح آب رود می سی ســی پی از »میزوری« تا »آرکانزاس« به 
پایین ترین حد خود رسیده است.به گزارش ایسنا، این وضعیت مانع 
از انتقال محموله های غلات و سایر کالاهای مهم به پایین رودخانه 
در یکی از شلوغ ترین زمان های ارسال کالا در سال شده است.این 
پدیده سال گذشته نیز رخ داده است، زمانی که صدها لنج به دلیل 
کم عمقی آب در کنار رودخانه می سی سی پی به گل نشستند.به 
گزارش شبکه »ای بی ســی نیوز«، داده ها نشان می دهد که آب و 
هوای گرم و خشک طولانی مدت طی دو سال متوالی باعث کاهش 
بی سابقه ســطح آب در رود می سی ســی پیِ آمریکا شده است.

همچنین به گفته مانیتور خشکســالی ایالات متحده، بسیاری از 
مناطق اطراف رودخانه می سی ســی پی خشکســالی متوسط تا 
شدید را تجربه می کنند.دانشمندان مدت هاست هشدار داده اند که 
تغییرات آب و هوایی ناشی از انتشار گازهای گلخانه ای که عمدتا خود 
ناشی از سوختن سوخت های فسیلی است، توالی موج های گرما 
را بیشتر، شدید و کشــنده تر می کند. این دانشمندان سال هاست 
که می گویند دولت ها باید برای کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای 
اقدامات جدی انجام دهند.هشت سال گذشته داغ ترین سال های 
ثبت شــده در تاریخ کره زمین بوده اســت. همچنیــن طبق گفته 
کارشناسان سازمان جهانی هواشناسی و اداره هواشناسی انگلیس، 
یکی از پنج سال آینده نیز تقریبا به طور قطع گرم ترین سالی بوده که 
تاکنون ثبت شده است و در همین حال دوره بین سال های ۲۰۲۳ تا 

۲۰۲۷ میلادی گرم ترین دوره ثبت شده خواهد بود.

اخبار
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ژه
سو

لزوم نگهداشت و حمایت مستمر از 
پروژه های محیط زیستی در کلانشهرها

مدیر کل محیط زیست و توسعه پایدار شهرداری تهران تاکید 
کرد: هر آنچه در کلانشــهرها در حوزه محیط زیســت اتفاق 
می افتد، نیازمند نگهداشت و نگاه ویژه به پایش مستمر از 

آن پروژه است.
به گزارش ایسنا حلیا سادات حسینی در یازدهمین نشست 
کمیته محیط زیست و توســعه پایدار کلانشهرهای تهران 
که به میزبانی شــهرداری مشهد برگزار شــد گفت: توسعه 
پایدار نگاه ویژه ای بــه انجام مطالعات محیط زیســتی و 
بررســی گزارش های توجیهی در کلیه پروژه های مدیریت 
شهری دارد. از این رو باید به سمتی پیش رویم که از تکرار 
تجارب و دوباره کاری و هزینه های مجدد در انجام پروژه ها 
جلوگیری کنیم.وی با اشاره به بهره برداری دو تصفیه خانه 
محلی )لوکال( در شــهر تهران خاطرنشــان کرد: در بحث 
مدیریت پایدار منابع آبی در شــهر تهران، بهره برداری از این 
دو تصفیه خانــه اتفاق بزرگ و خوبی بود. به دنبال توســعه 
این موضوع با مطالعات آب خام فضای سبز در دیگر نقاط 
هستیم.حســینی به احصاء و مکان یابی تصفیه خانه های 
لوکال که در  دستور کار قرار گرفته اســت اشاره و اظهارکرد: 
بی شــک این پروژه هــا می تواند کمک اساســی به تغذیه 

سفره های آب زیرزمینی و آبخوان شهر تهران  بکند.
مدیر کل محیط زیســت و توسعه پایدار شــهرداری تهران 
همچنین با اشاره به  تدوین اساســنامه عوارض آلایندگی 
صنایع و مشــاغل  در شــهر تهران برای اولین بار، گفت: به 
همت اداره کل محیط زیست و توسعه پایدار شهر تهران و با 
همکاری شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل، این دستور 
العمل به کلیه مناطق  ابلاغ گردید و پیرو آن نقشه راههایی 
برای آنها تعیین شد که در آن  هر منطقه موظف به شناسایی 

و کنترل منابع آلاینده می باشد.
به گفته وی انتظار داریم  با خروجی کار در پایان سال بتوانیم 
قدم مثبتی در بحث عوارض آلایندگی شــهر تهران برداشته 

باشیم.
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در راستای تحقق طرح ملی تولیدات و کاشت یک میلیارد درخت در 
کشور، تفاهم نامه مشارکت فولاد مبارکه در تولید ۳ میلیون اصله نهال 
بین مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه و مدیــرکل اداره منابع طبیعی 
و آبخیزداری اســتان اصفهان امضا شــد.آیین امضــای تفاهم نامه 
مشارکت در تولید ۳ میلیون اصله نهال با حضور محمدیاسر طیب نیا، 
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه و ابوطالب امینی، مدیرکل اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان در محل برگزاری جلسات 
شــرکت فولاد مبارکه در اصفهــان برگزار شد.محمدیاســر طیب نیا، 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه پس از امضای این تفاهم نامه گفت: 
شــرکت فولاد مبارکه صرفا تولیدکننده فولاد نیست. این شرکت نگاه 
جامعی به آبادانی، خودکفایی در رشــد اقتصادی و به معنای واقعی 

در تمام ابعاد دارد.

رویکرد فولاد مبارکه در جهت آمایش سرزمین و حل مشکلات 
منطقه

وی با بیان اینکه رویکرد شرکت فولاد مبارکه در جهت رفع نیاز، آمایش 
سرزمین و همچنین حل مشکلات منطقه اســت، افزود: اگر صنایع 
در کنار مردم با اصلاح شرایط حوزه خود و اصلاح رویه های موجود در 
کنار محیط زیست قرار گیرند، می توانیم شاهد احیای محیط زیست 
باشیم و توســعه صنعت نیز با رعایت ملاحظات زیست محیطی و با 
نگاهی عمیق و درســت به صنعت نظیر تولید ســبز بدون مغایرت با 
محیط زیست محقق می شــود.مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه 
داد: در همین راستا امروز نگاه ما در فولاد مبارکه تبدیل شدن به یک 
الگو در این حوزه و تبدیل شدن به صنعت سبز برای خلق آینده ای بهتر 
است.طیب نیا با بیان اینکه این سرمایه گذاری هدفمند در فولاد مبارکه 
انجام شده است تا این صنعت همچنان در همه حوزه ها به خصوص 
محیط زیست الگو باشد، تصریح کرد: سرمایه گذاری های فولاد مبارکه 
در حوزه محیط زیست، دستاوردهای بســیار ارزشمندی برای کشور 
به همراه خواهد داشــت.وی عنوان کرد: سرمایه گذاری برای کاهش 
CO2 به واسطه پروژه های نیروگاهی، ۶۰۰ مگاوات انرژی خورشیدی، 

نیروگاه سیکل ترکیبی و همچنین نیروگاه بادی دستاوردهای بسیار 
ارزشمندی برای کشور به همراه خواهد داشت و امیدوارم همه صنایع 

این جهت گیری را در فعالیت های خود داشته باشند.

فولاد مبارکه همکاری موثر و خوبی با اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان دارد

در همین زمینه مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان نیز 
با اشاره به اینکه طبق قانون باید در هر واگذاری و ایجاد کارخانه، 2۵ 
درصد از فضای کارخانه به فضای سبز اختصاص یابد، گفت: قراردادها 
و توافقنامه هایی با سازمان پارک ها و فضای سبز، شرکت شهرک های 
صنعتی و کارخانه داران منعقد شده است و اولویت در واگذاری ها باید 
براساس این مهم باشــد.وی با بیان اینکه به دلیل کمبود منابع آبی 
گونه های کم آب کاشته می شود، اضافه کرد: طرح کاشت یک میلیارد 

اصله درخت طی چهار سال در هیئت دولت مطرح شده و می تواند در 
زمینه کاهش میزان کربن و آلودگی هوا موثر باشــد.به گفته ابوطالب 
امینی، سایر کشــورها نیز در این زمینه اقدام کرده اند و شرکت فولاد 
مبارکه در این راستا همکاری موثر و خوبی با اداره کل منابع طبیعی و 

آبخیزداری استان اصفهان داشته است.

ایجاد، حفظ و نگهداری فضای سبز به وسعت حدود ۱۵۰۰ هکتار در 
عرصه کارخانه

ســید محمدجواد مجیدی، مدیر مدیریت شــهری فولاد مبارکه نیز 
در همین زمینه تصریح کرد: فــولاد مبارکه به عنوان یکی از قطب های 
صنعتی کشور، بر اســاس راهبردهای کلان مدیریت ارشد سازمان، 
با توجه به ابعاد توســعه پایدار،عــلاوه بر جنبه اقتصــادی، توجه به 
ابعاد اجتماعی و محیط زیســتی موضوعات را نیز در تصمیمات خود 

مد نظر قــرار داده و ضمن تعهد به رعایت الزامات محیط زیســتی به 

تناســب ابعاد و ســطح تاثیرگذاری خود، با نگاهــی ملی حرکت در 

 جهت بهبود شــاخص های مرتبط با توســعه پایدار را در دســتور کار 

قرار داده است.

فولاد مبارکه ضمن تعهد به الزامات محیط زیســتی و ایجاد، حفظ و 

نگهداری فضای سبز به وســعت حدود ۱۵۰۰ هکتار در عرصه کارخانه، 

از طریق همکاری و مســاعدت با اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 

استان اصفهان اقدام به مشــارکت در طرح ملی تولید و کاشت یک 

میلیارد درخت کرده است که در این خصوص بر اساس تفاهم نامه ای 

که به امضای مدیرعامل شرکت و مدیرکل منابع طبیعی استان رسیده 

، شرکت فولاد مبارکه نسبت به تجهیز و تقویت زیرساخت تولید نهال 

در نهالستان ۳۰ هکتاری شهید جبل عاملیان شهرستان قهدریجان که 

متعلق به اداره کل منابع طبیعی است، اقدام خواهد کرد.

در این خصــوص احیای چاه آب، تجهیز شــبکه آبیاری و سیســتم 

آب رســانی، تامین پمپ و… توســط فولاد مبارکه انجام خواهد شد 

که پس از انجام آن، با احیای ظرفیت تولیدی حدود ۶ میلیون اصله 

نهال در سال، نهالســتان مزبور می تواند در راستای اجرای بخشی از 

طرح ملی تولید و کاشــت یک میلیارد درخت و دیگــر نیازهای اداره 

کل منابع طبیعی اســتان مورد اســتفاده قرار گیرد.گفتنی اســت؛ 

اعلام موضوع مشــارکت فولاد در تولید تعــداد ۳ میلیون اصله نهال، 

با توجه به بــازه زمانی تعریف شــده و پارامترهای فنی لحاظ شــده 

در احیای زیرســاخت های تولید نهال در نهالســتان یادشــده و بر 

اساس معادل سازی قیمت نهال صورت گرفته است.طبق مذاکرات 

انجام شــده با ادامه همکاری هــا در آینــده، فولاد مبارکــه از محل 

مساعدت های مربوط، در تولید ۶ میلیون اصله نهال مرتبط با این طرح 

ملی سهیم خواهد بود.مشارکت فولاد مبارکه در احیا، توسعه و ایجاد 

زیرساخت های مرتبط با مســئولیت های اجتماعی و محیط زیستی 

ازجمله سیاســت های محوری فولاد مبارکه در زمینه توســعه پایدار 

است که بر اساس رهنمودهای مدیرعامل شرکت انجام می شود.

مشارکت فولاد مبارکه در طرح ملی تولید و کاشت یک میلیارد درخت در کشور

مراســم بزرگداشــت روز جهانی تخم مرغ با حضور تولیــد کنندگان و 
فعالان اقتصــادی در عرصه پرورش مرغ تخم گــذار و تولید تخم مرغ 
و هم چنین تعدادی از متخصصان علوم تغذیه و اســاتید دانشگاه در 
سالن همایش های اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان 
برگزار شد.در ابتدای این جلســه، محمدجعفر فوده، نایب رییس دوم 
اتاق بازرگانی اصفهان در ابتــدای این همایش گفت: تخم مرغ یکی از 
با ارزش ترین مواد غذایی اســت که نقش مهمی در سبد خانوار ایرانی 
از قدیم داشته است. تخم مرغ منبع بی نظیری از پروتئین است و می 
تواند مواد مغذی مورد نیاز را تامین کند. از این رو تخم مرغ به عنوان یک 
محصول استراتژیک در حوزه دامپروری و طیور محسوب می شود.در 
ادامه رییس هیئت مدیره اتحادیه سراسری مرغداران تخم گذار میهن 
به بیان اهمیت تولید صنعتی تخم مرغ پرداخت و گفت: خوشبختانه 
به دنبال اقدامات اساســی و خوبی که در ســطح ملی گرفته شده و با 
مشــارکت بخش خصوصی، در حال حاضر ایران یکی از ۱۰ کشور برتر 
جهان در زمینه تولید تخم مرغ است. به طوری که در ۶ ماه نخست سال 
جاری علاوه بر تامین کامل نیاز داخل، 92 هزار تن تخم مرغ به 8 کشور 
منطقه صادر شده است.حمیدرضا کوچک کاشــانی در ادامه افزود: به 
رغم مشکلاتی که بر سر راه تولیدکنندگان وجود دارد در 2 سال گذشته 
میزان سرمایه گذاری در این بخش ۳۰ رصد افزایش داشته است. اگرچه 
نوسانات نرخ ارز و افزایش قیمت مواد اولیه مشکلاتی را برای مرغداران 
ایجاد کرده، اما طی تفاهماتی که با دولت صورت گرفته، تنظیم بازار تخم 
مرغ به اتحادیه سراسری مرغداران تخم گذار میهن واگذار شده است. 
این اعتمادی که به بخش خصوصی شده باعث شده که در مدت اخیر 
شاهد ثبات در بازار تخم مرغ باشیم به طوری که نه به تولید کننده و نه به 
مصرف کننده فشاوری وارد نشده است. با این تصمیم بر خلاف آنچه در 
گذشته شاهد بودیم نه تنها کمبودی در بازار احساس نشده بلکه موفق به 
صادرات و ارز آوری نیز شده ایم.وی تصریح کرد: انتظار داریم مسئولان 
چه در سطح ملی و چه در سطح استانی بحث همسان سازی قیمت ها 
را با جدیت پیگیری کنند چرا که رشد تولید در این عرصه و تحقق شعار 
ســال نیازمند اصلاح قیمت هاســت. با توجه به اینکه استان اصفهان 
بزرگ ترین تولید کننده تخم مرغ در کشور است و تقریبا 2۰ درصد تخم 
مرغ کشور در این استان تولید می شود، مسئولان استانی می توانند در 
این زمینه بسیار تاثیر گذار و پیشرو باشند.کوچک کاشانی درباره برنامه 
های آتی و اقدامات توسعه ای در این صنعت گفت: امروزه در سطح دنیا 
یکی از مهم ترین موضوعات در حوزه تولید و پرورش محصولات دام و 
طیور، بحث بیمه است. در همین راســتا با همکاری دانشگاه تهران در 

حال بررسی برای راه اندازی یک صندوق بیمه برای تولید کنندگان تخم 
مرغ هستیم. این صندوق می تواند نقش مهمی در ثبات بازار و حمایت 
از تولید کنندگان داشته باشد. از دیگر اقدامات انجام شده می توان به 
افزایش تنوع ژنتیکی و نژادی مرغ تخم گذار در سطح کشور اشاره کرد. 
در گذشته تولید تخم مرغ در ایران تنها به یک یا دو شرکت بزرگ محدود 
می شد؛ اما خوشــبختانه نزدیک به 8 تولید کننده عمده تخم مرغ در 
سطح کشور فعالیت می کنند. افزوده شدن تعداد تولید کنندگان بزرگ 
علاوه بر ثبات و تنوعی که در بــازار رقابتی ایجاد می کند، ثبات و امنیت 
غذایی را برای کشور به همراه دارد. به این ترتیب در صورت وقوع اتفاقات 
پیش بینی نشده مثل تحریم های اقتصادی یا بیماری های واگیر دار، 
آســیب و تنش جدی به ثبات بازار وارد نخواهد شد.معاون هماهنگی 
امور اقتصادی و توسعه منطقه ای استاندار اصفهان نیز در این جلسه بر 
اهمیت نقش تخم مرغ در سبد تغذیه خانوار تاکید کرد و گفت: در کشور 
ما همیشه بحث افزایش قیمت ها مطرح بوده است و بیایید برای یک 
بار هم که شده در راستای کاهش قیمت تخم مرغ تلاش کنیم. تکمیل 
زنجیره تولید تخم مرغ یکی از راهکار های کاهش قیمت تمام شــده 
است.محمود حقیقت سرشت افزود: متاســفانه اطلاع رسانی جامع 
و خوبی در رابطه با اهمیت تخم مرغ در تغذیه انجام نشده و همچنان 
باورهای غلطی درباره آن وجود دارد. این ماده غذایی آنقدر با ارزش است 
که در تقویم جهانی یک روز را به نام تخم مرغ نام گذاری کرده اند ولی 
متاسفانه اطلاع رسانی وسیع و خوبی در این زمینه انجام نشده و خیلی 
ها از مزایای آن اطلاعی ندارند. در این راســتا در کنار بخش خصوصی 
ایستاده اســت و هر کمکی از لحاظ تامین منابع و صدور مجوزها لازم 
باشد، انجام می دهد. دســتیابی به چنین رشد و توسعه ای به برنامه 
ریزی بلند مدت نیاز دارد. بهتر است در جلسات اینچنینی علاوه بر آمارها 

و دستاوردها راجع به برنامه ها نیز صحبت شود.

در همایش گرامیداشت روز جهانی تخم مرغ در اصفهان اعلام شد:

ضرورت پیگیری همسان سازی قیمت ها در سطح استانی و ملی
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